wmm

iiiiEUortn|

wmmm

1HS

"i

MEDDELANDEN FRÅN KUNGL. VATTENFALLSSTYRELSEN

N:o 4.

KUNGL. VATTENFALLSSTYRELSENS

UNDERDÅNIGA BERÄTTELSE

ANGÅENDE

STATENS VATTENFALLSVERK

UNDER år

1910

WJ

:s

H

1

ml

wm

*

■V <ior IflkHÖiehai AMi

STO

KUNGL. BOKTRYCKERIET. P. A. NORSTEDT & SÖNER 1911

[111554]

LM

^37

M 1685

US

MEDDELANDEN FRÅN KUNGL. VATTENFALLSSTYRELSEN

N:o 4.

KUNGL. VATTENFALLSSTYRELSENS

UNDERDÅNIGA BERÄTTELSE

ANGÅENDE

STATENS VATTENFALLSVERK

UNDER ÅR

1910

STOCKHOLM

KUNGL. BOKTRYCKERIET. P. A. NORSTEDT & SÖNER

1911

[111554]

bP£-f6$l%Oft

tJ.X* 5% jjij

*mimo

»p

inur. 4264

Biblioteka Politechniki Krakowskiej

100000315074

oo i

INNEHÅLLSFÖRTECKNING.

Sid.

V attenfallsstyr elsen:.......................

Ingående balans-räkning.....................

Organisationskostnader......................

Utgiftsstat, ............................

Diverse utredningar m. m.....................

Vattenfall och fastigheter, inköpta för elektrisk drift å statens järnvägar

Diverse vattenfall och fastigheter..................

Utgående balans-räkning.....................

Trollhätte kanal- och vattenverk: ................

Ingående balans-räkning, i sammandragen form............

Trollhätte kanalverk:.......................

Redogörelse angående trafiken..................

Räkenskapsutdrag....................... .

Trollhätte kraftverk:.......................

Redogörelse för anläggningsarbetena...............

»    » driften.....................

Räkenskapsutdrag...........................

Trollhätte fastighetsförvaltning:......................

Redogörelse angående rörelsen......................

Räkenskapsutdrag...........................

Diverse vattenfall och fastigheter inom Åilfsborgs samt Göteborgs och Bohus län .

Utgående balans-räkning, i sammandragen form................

0

Trollhätte kanals ombyggnad . . . ....................

Porjus kraftverksbyggnad........................

Sammanställning af totala kapitalbehållningen vid årets början och slut

G*

GT5

■ ', • ■

■

:

;■

: -

f*

.

V, •    -    ■ • ,\

; ■ ;..... ‘

i

.

'

Éj

Till KONUNGEN.

Jämlikt föreskrift i den af Eders Kungl. Maj:t utfärdade instruktionen för vattenfallsstyrelsen får styrelsen härmed i underdånighet afgifva berättelse rörande sin ämbetsförvaltning under år 1910.

1—111554 Kungl. Vattenfallsstyrelsens ber.

I)et gångna året har varit särskilclt betydelsefullt för den åt vattenfallsstyrelsen anförtrodda verksamheten att tillgodogöra vattenkraften i statens vattenfall. Sålunda har statens första större kraftverk, det vid Trollhättan, under året träd t i verksamhet och börjat leverera elektrisk energi. Vidare hafva Eders Kungl. Maj:t och Riksdagen beslutat anläggandet af ett andra kraftverk, vid Porjus, och arbetena å detsamma hafva påbörjats. Slutligen har vattenfallsstyrelsen under året afgifvit underdånigt förslag angående anläggande af ännu ett kraftverk, vid Alfkarleby, för hvilket ändamål innevarande års riksdag, på förslag af Eders Kungl. Maj:t, anvisat erforderliga medel.

Först under år 1910 hafva dessutom arbetena för den af 1909 års riksdag beslutade nya farleden från Vänersborg till Göteborg kunnat bedrifvas i större omfattning.

in.

Sedan Eders Kungl. Maj:t, med hänsyn till de synnerligen betydande byggnadsarbeten, det sålunda åligger vattenfallsstyrelsen att utföra, genom nådigt bref den 12 sept. 1910 med-gifvit, att en öfveringenjör finge tills vidare anställas vid styrelsens byggnadsarbeten samt i sammanhang därmed förordnat angående uppehållande tills vidare af öfveringenjörsbefatt-ningen intill utgången af år 1914, har hos styrelsen inrättats en särskild byggnadsafdelning jämte konstruktionskontor med placering i Stockholm. Därjämte har tills vidare inrättats en elektroteknisk afdelning i och för ledande af de elektriska anläggningsarbetena vid Porjus kraftverk och för behandling af de elektrotekniska spörsmålen vid utarbetandet af förslaget till kraftverk vid Alfkarleby m.

Den redogörelse angående styrelsens byggnadsarbeten, hvilken lämnas i denna årsberättelse, har begränsats till att innefatta endast de viktigaste uppgifterna rörande arbetenas fortgång, enär styrelsen har för afsikt att till Eders Kungl. Maj:t inkomma med särskilda årliga arbetsredogörelser för de olika byggnadsföretagen. Dylika arbetsredogörelser äro dock icke afsedda att utkomma beträffande kraftverksanläggningen i Trollhättan, dels emedan arbetena för denna anläggning snart torde vara färdiga, och dels emedan en utförlig beskrifning öfver densamma och öfver hithörande byggnadsarbeten kommer att inflyta i den festskrift, som i anledning af kraftverksanläggriingens fullbordande kommer att med statsbidrag, anvisadt af Eders Kungl. Maj:t genom nådigt bref den 15 juli 1910, af vattenfallsstyrelsen utgifvas från trycket under loppbt af innevarande år.

Uti det underdåniga utlåtande, som vattenfallsstyrelsen den 15 dec. 1910 afgifvit öfver ett af särskilda, inom finansdepartementet tillkallade sakkunnige aflämnadt förslag rörande riksstatens uppställning jämte därmed sammanhängande ämnen, har styrelsen, i anslutning till de sakkunnige, föreslagit en uppdelning af den vattenfallsstyrelsen anförtrodda statsegendomen på ett visst, begränsadt antal särskilda affärer. Den sålunda föreslagna indelningen har af Eders Kungl. Maj:t tillämpats i det till innevarande års riksdag afgifna förslaget till riksstat för år 1912.

Ehuru 1910 års räkenskaper gifvetvis icke äro upplagda enligt det af riksstatens ändrade uppställning beroende nya systemet, har vattenfallsstyrelsen likväl funnit det lämpligt att redan i denna årsberättelse, i den mån det varit möjligt, tillämpa den uppdelning af verksamheten på olika affärsgrenar, som i ofvannämnda underdåniga skrifvelse den 15 dec. 1910 föreslagits, och detta särskilclt för att tillmötesgå en inom statsrevisionen uttalad önskan om större öfverskådlighet hos årsberättelsen. En afvikelse från den i 1909 års berättelse använda uppställningen har sålunda företagits. I samband härmed har äfven för de meddelade räkenskapsutdragen valts en annan form, som synes bättre lämpa sig för det ändamål, som med berättelsen afses.

Såsom framgår af berättelsen, har naturkraften i cle vattenfall, som stå under styrelsens förvaltning, icke åsatts särskildt värde. I förenämnda underdåniga skrifvelse den 15 dec. 1910 har styrelsen i anledning af det förslag i ämnet, som framställts af omförmälda sakkunnige, uttalat den uppfattningen, att värdering af ett sådant kronans vattenfall, som icke förvärfvats genom köp, bör ske först när staten står i begrepp att tillgodogöra sig detsamma vare sig genom anläggning af ett eget kraftverk eller genom utarrendering för vattenkraftens utnyttjande. Med tillämpning af dessa grunder borde Trollhättefallen, Laholms vattenfall, Porjusfallen och Alf karl eby vattenfall för närvarande upptagas till vissa belopp. Förslag till värdesättning af dessa vattenfall kommer äfven att under hösten 1911 öfverlämnas till Eders Kungl. Maj:t. Innan de värden, hvilka böra åsättas ifrågavarande vattenfall, blifvit af Eders Kungl. Maj:t fastställda, har det emellertid icke synts styrelsen lämpligt att i räkenskaperna upptaga dem till bestämda kapitalbelopp. Detta torde dock komma att ske i styrelsens berättelse för år 1911.

Innan vattenfallsstyrelsen öfvergår till den närmare redogörelsen för 1910 års förvaltning, anser sig styrelsen, för att underlätta jämförelsen mellan nu förevarande underdåniga berättelse och räkenskaperna för år 1910, böra förutskicka följande upplysningar.

Vissa uti Enskilda banken i Vänersborg samt i Vännlands enskilda bank innestående medel voro i 1909 års räkenskaper och således äfven i ingående balans-konto för år 1910 bokförda hos vattenfallsstyrelsen. Ifrågavarande medel utgjorde dels för Trollhätte kanal-och vattenverks samt för Trollhätte kanals ombyggnads räkning lyftade anslags- och lånemedel, dels ock till vattenfallsstyrelsen inlevererade inkomster af Trollhätte kanal- och vattenverks rörelse. Vid uppställandet af efterföljande balans-räkningar för de olika underafdel-ningarna af Trollhätte kanal- och vattenverk hafva likväl, i och för vinnande af fullständig öfverblick af de särskilda affärsgrenarnas ställning, äfven medtagits ofvannämnda hos vattenfallsstyrelsen bokförda medel. Uti den sammandragna ingående balans-räkning för Trollhätte kanal- och vattenverk, hvilken finnes intagen här nedan, blifva därigenom summorna för stora och måste, för att stämma med kanal- och vattenverkets räkenskaper, minskas med vissa belopp, utgörande de hos vattenfallsstyrelsen bokförda medlen. En följd af det år 1909 tillämpade bokföringssättet är äfven, att vissa till Trollhätte kanal- och vattenverk hörande medel blefvo bokförda på två ställen, både i vattenfallsstyrelsens och i kanal- och vattenverkets räkenskaper. För att i vattenfallsstyrelsens ingående balans-räkning särskildt utmärka de belopp, som sålunda egentligen höra till Trollhätte kanal- och vattenverk samt Trollhätte kanals ombyggnad, hafva de olika posterna grupperats på nedanstående sätt.

VATTENFALLSSTYRELSEN.

INGÅENDE BALANS-fiÅKNING.

Tillgångar.

Vattenfall och fastigheter, inköpta för elektrisk drift å statens järnvägar . . 4,775,758: 33

150,000: — 489: 64 4,276: 25

Diverse vattenfall och fastigheter Kassa-konto.........

o

A giroräkning i riksbanken . . Förskott:

Utredningar i vissa till vattenfallsstyrelsen remitterade ärenden m. m....................

Organisationskostnader . . . .............

Omkostnader för inköp af hemmanen Edefors och Forsudden

Fonden B......................

Byggnadslånemedels konto...............

2,862:95 21,637: 55 1,650: 77 16: 67

3,919: 95

30,087:89

Härifrån afgår det förskottsbelopp, som lämnats af Trollhätte kanal- och vattenverks medel, och som därför upptages särskildt här nedan................

16,704: 80

13,383: 09

Sådana tillgångar, hvartill motsvarighet finnes i Trollhätte kanal-och vattenverks räkenskaper:

Diverse förskott...................

16,704: 80

Fordringar af Trollhätte kanal- och vattenverk:

Byggnadslånemedel.........*

Lånemedel för anläggningar å industriområdet . . .    16,000: —

A löpande räkning:

i Ensk. banken i Vänersborg i Värmlands ensk. bank . .

266,000: —

20,814: 90 224:08

Öfriga till Trollhätte kanal- och vattenverk hörande tillgångar: A löpande räkning:

i Ensk. banken i Vänersborg...........

i Värmlands ensk. bank..............

Till Trollhätte kanals ombyggnad hörande tillgångar:

A löpande räkning i Värmlands ensk. bank.....

469,474: 72 438,568: 06

319,743: 78

908,042: 78

18,523: 95

Summa kronor 6,190,217; 82

Skulder.

Smålands m. fl. provinsers hypoteksförening.........

Statskontoret: behållning å anslag:

för utredning ang. tillgodogörande af Alfkarleby vattenfall för utredning ang. tillgodogörande af vattenfall i Torne,

Kalix och Lule älfvar...............

för utredningar ang. inköp af fastigheter........

Disponibla medels konto:

behållning å anslag för vattenfallsstyrelsens utgiftsstat . . behållna inkomsten af de för elektrisk drift å statens järnvägar inköpta vattenfall m. m............

Sådana skulder, hvartill motsvarighet finnes i Trollhätte kanal- och vattenverks räkenskaper:

Skuld till Trollhätte kanal- och vattenverk

Fonden A .............

Disponibla medels konto.......

Riksgäldskontoret: byggnadslånemedel . .

Statskontoret: lån för anläggningar å industriområdet vid Trollhättan....................

3,350: 69

4,006: 40

4,778: 91 4,931: 96

13,717: 27

97: 59

983:43

1,081: 02

. .    2,768:    18

. .    2,373:    15

. . 28,682: 50 . .269,919:95

16,000:— 319,743:78

Öfriga till Trollhätte kanal- och vattenverk hörande skulder:

Riksgäldskontoret: byggnadslånemedel..........

Statskontoret: lån för anläggningar å industriområdet vid

Trollhättan...................

Disponibla medels konto ...............

Till Trollhätte kanals ombyggnad hörande skulder:

Disponibla medels konto...............

30,080: 05

34,000: — 301,741: 87

365,821: 92

6: 95

Summa kronor

703,721: 63

Sammandrag.

Tillgångar

Skulder

kronor 6,190,217: 82 »    703,721:63

Kapitalbehållning kronor 5,486,496:19

VATTENFALLSSTYRELSENS ORGANISATIONSKOSTNADER.

Såsom redan omnämnts i styrelsens underdåniga berättelse för år 1909 uppgingo de med organisationen af vattenfallsstyrelsen förenade kostnader, för inredande af styrelsens ämbetslokal, anskaffande af möbler m. m. till ett sammanlagdt belopp af 21,637 kr. 55 öre, hvilket förskotterades af tillgängliga medel. Genom nådigt bref den 4 juli 1910 har emellertid Eders Kungl. Maj:t dels förklarat, att styrelsen finge af det å styrelsens stat uppförda anslaget till expenser m. m. godtgöra sig med 210 kronor för visst af styrelsen anlitadt biträde, dels ock anvisat ett sammanlagdt belopp af 21,427 kr. 55 öre till täckande af öfriga af styrelsen utbetalade organisationskostnader.

Af nedanstående räkenskapsutdrag framgår, att några af de mätinstrument och under-sökningsredskap, som gäldats af omförmälda anslag, under året öfvertagits af styrelsens byggnadsarbeten. Det af byggnadsarbetena för nämnda instrument och redskap erlagda beloppet har under 1910 till största delen användts för inköp af andra motsvarande instrument samt återstoden reserverats till år 1911 för att då användas för samma ändamål.

Inkomster:

Från statskontoret har uppburits enligt nådiga brefvet den 4 juli 1910

anvisadt anslag...................

Från expensers konto har enligt föreskrift i samma nådiga bref

omförts......................

Ersättning för diverse mätinstrument och undersökningsredskap, som öfvertagits af byggnadsarbetena..........

21,427: 55

210: —

811: 34

22,448: 89

Utgifter:

Från år 1909 balanseradt förskott.....

För inköp af mätinstrument o. d. har utgifvits

21,637: 55 646: 43

22,283: 98

164: 91

Disponibla medel kronor

VATTENFALLSSTYRELSENS UTGIFTSSTAT.

Med anledning af Eders Kungl. Maj:ts i ämnet framställda förslag anvisade 1908 års riksdag för uppehållande af vattenfallsstyrelsens verksamhet under år 1909 å extra stat för sistnämnda år ett anslag af 34,000 kronor samt medgaf, att af inkomsterna under samma år från Trollhätte kanal verk finge såsom bidrag till upprätthållande af styrelsens verksamhet „ utgå ett belopp af 26,000 kronor. Af de sålunda anvisade medlen, sammanlagdt 60,000 kronor, voro 44,000 kronor afsedda till aflöning åt styrelsens ledamöter och tjänstemän samt 16,000 kr. till expenser m. m. Med bifall till därom af Eders Kungl. Maj:t framställdt förslag medgaf emellertid 1910 års riksdag, förutom annat, dels att det å styrelsens stat uppförda anslaget till expenser finge från och med år 1911 höjas med 10,000 kronor eller från 16,000 kronor till 26,000 kronor, dels att för bestridande af kostnaderna för vattenfallsstyrelsen enligt af Riksdagen för styrelsen godkänd stat finge från och med år 1911 tills vidare utgå af inkomsterna från Trollhätte kanalverk ett belopp af 26,000 kronor och af inkomsterna från Trollhätte kraftverk ett belopp af 44,000 kr., dels ock att för ändamål, som skola tillgodoses genom det å styrelsens stat uppförda anslaget till expenser m. in., finge under år 1910 af inkomsterna från Trollhätte kraftverk användas ett belopp af 10,000 kronor.

Uti det nådiga bref den 4 juli 1910, genom hvilket Eders Kungl. Maj:t förordnade, att hvad Riksdagen sålunda medgifvit finge träda i verkställighet, anbefallde Eders Kungl. Maj:t därjämte vattenfallsstyrelsen att inkomma med förslag till sådan ändring i den för vattenfallsstyrelsen fastställda staten, att de från expensanslaget dittills bestridda utgifter, hvilka ej vore af beskaffenhet att kunna hänföras till expenser, allt efter utgifternas olika art upptoges och sammanfördes till särskilda anslagsrubriker. Sedan det sålunda infordrade förslaget af vattenfallsstyrelsen afgifvits i underdånig skrifvelse den 29 oktober 1910, har Eders Kungl. Maj:t genom nådigt bref den 25 november 1910 fastställt sådan ändring i den för vattenfallsstyrelsen gällande staten, att det i samma stat uppförda anslaget till expenser skall från och med år 1911 uppdelas i fyra särskilda anslag.

Inkomster:

97: 59 34,000: — 26,000: — 10,000: —

70,097: 59

Från år 1909 reserverade medel . Från statskontoret uppburet anslag Bidrag från Trollhätte kanalverk .

»    »    »    kraftverk .

TJtgifter:

Arfvoden till styrelsens ledamöter och tjänstemän Expenser m. m................

44,000: — 25,975: 61

69,975: 61

121:98

Till år 1911 reserverade medel kronor

DIVERSE UTREDNINGAR M. M.

l) Utredning angående tillgodogörande af Alfkarleby vattenfall.

Genom nådigt bref den 18 januari 1908 anbefallde Eders Kungl. Maj:t dåvarande styrelsen för Trollhätte kanal- ocb vattenverk att afgifva förslag till plan för verkställande af utredning rörande anläggning för statens räkning af en elektrisk kraftstation för användande af den staten tillhöriga vattenkraften i Alfkarleby vattenfall i Dalälfven. Med anledning däraf lät nämnda styrelse under år 1908 utföra undersökningar på platsen. Med 1909 års ingång öfvertogs undersöknings- och utredningsarbetet af vattenfallsstyrelsen, som sedermera fortsatte och bearbetade undersökningarna samt lät utföra såväl mätningar på platsen som sådana utredningar, hvilka erfordrades för att kunna bedöma företaget i tekniskt och ekonomiskt afseende.

Då det ur flera synpunkter skulle medföra beaktansvärda fördelar, om i det ifrågasatta kraftverket vid Alfkarleby kunde tillgodogöras ej allenast den fallhöjd, som är samlad vid Alfkarleby, utan äfven den, som finnes i de ofvanför belägna Stall- och Nygårdsforsarna, samt det dessutom syntes antagligt, att ett kraftverk för uttagande af den kronan tillhöriga vattenkraften vid Alfkarleby åtminstone icke utan afsevärdt dröjsmål skulle kunna åvägabringas, om icke en öfverenskommelse träffades med innehafvaren till de af kronan icke disponerade vatten- och strandområden, som skulle beröras af företaget, inledde vattenfallsstyrelsen underhandlingar med innehafvaren af ifrågavarande områden, Söderfors bruks aktiebolag. Dessa underhandlingar resulterade i ett af nämnda bolag samt Stora Kopparbergs bergslags aktiebolag undertecknadt aftal, som är för dessa bolag bindande, såvidt det af Eders Kungl. Maj:t och kronan antages före den 1 juli 1911. Med underdånig skrifvelse den 15 december 1910 öfverlämnade därefter styrelsen till Eders Kungl. Maj:t såväl nämnda förslag till aftal som ett af styrelsen utarbetadt förslag till ett statens kraftverk vid Älf-karleby.

I nådig proposition den 3 mars 1911 (n:r 108) föreslog Eders Kungl. Ma:jt Riksdagen dels att för anläggande af ett statens kraftverk vid Alfkarleby bevilja ett anslag af 9,210,000 kronor samt däraf för år 1912 anvisa ett belopp af 3,450,000 kronor, med rätt för Eders Kungl. Maj:t att redan under år 1911 af tillgängliga medel förskottsvis utanordna 1,650,000 kronor, dels ock att för möjliggörande af berörda anläggning medgifva, att mellan Eders Kungl. Maj:t och kronan, å ena, samt Söderfors bruks aktiebolag och Stora Kopparbergs bergslags aktiebolag, å andra sidan, må afslutas aftal i hufvudsaklig öfverens-stäinmelse med förenämnda, af bolagen undertecknade aftal. Denna Eders Kungl, Maj:t proposition har af Riksdagen bifallits.

DIVERSE UTREDRlNGAR M. M.

För bestridande af kostnaderna för de genom nådiga brefvet af den 18 januari 1908 anbefallda utredningarna har Eders Kungl. Maj:t genom särskilda nådiga bref den 18 jan. 1908, den 5 febr. 1909 och den 18 juni 1910 anbefallt statskontoret att förskottsvis ut-anordna sammanlagdt högst 30,000 kronor, af hvilket belopp styrelsen vid 1910 års slut utbekommit 25,000 kronor. Räkenskapssammandrag rörande förvaltningen af dessa medel meddelas här nedan.

Inkomster:

Från statskontoret lyftade anslagsmedel:

15,000: —

10,000: — 25,000: —

10,993: 60

11,154: 04 22,147:64

år 1909 . ..........

» 1910...........

Utgifter:

Utredningskostnader år 1909 .

»    » 1910 .

2,852: 36

Till år 1911 reserverade medel kronor

2) Utredningar angående tillgodogörande af vattenfall i Torne,

Kalix och Lule älfvar.

Genom nådigt bref den 7 november 1908 anbefallde Eders Kungl. Maj:t vattenfallsstyrelsen att verkställa utredning beträffande möjligheten att för industriellt behof tillgodogöra något eller några af de staten tillhöriga vattenfallen inom Torne, Kalix och Lule älfvars vattensystem, samt att därvid jämväl taga hänsyn till statens behof af elektrisk kraft för järnvägsdrift, i hvilket afseende styrelsen hade att samråda med järnvägsstyrelsen. Med anledning däraf lät styrelsen under år 1908—1909 företaga undersökningar vid Porjusfallen och Harsprånget i Stora Lule älf samt vid Edefors och andra delar af Lule älf.

Utredningarna rörande Porjusfallen resulterade däri, att styrelsen med underdånig skrifvelse den 17 december 1909 till Eders Kungl. Maj:t inlämnade förslag till ett kraftverk vid Porjusfallen. I enlighet med Eders Kungl. Maj:ts den 4 april 1910 aflåtna nådiga proposition (n:r 119) till 1910 års Riksdag, beslöt Riksdagen, att ett kraftverk skulle för statens räkning anläggas för tillgodogörande af Porjusfallens vattenkraft.

I nådigt bref den 23 april 1909 uppdrog Eders Kungl. Maj:t därefter åt vattenfallsstyrelsen att i samband med järnvägsstyrelsen efter ytterligare terrängundersökningar verkställa fullständig utredning rörande anläggning af ett elektriskt kraftverk vid Vakkokoski. Med skrifvelse den 1 december 1909 öfverlämnade vattenfallsstyrelsen till järnvägsstyrelsen resultatet af den af vattenfallsstyrelsen gjorda utredningen.

Under 1910 hafva undersökningarna rörande Edefors fortsatts samt ytterligare erforderliga utredningar rörande de föreslagna kraftverkan vid Porjus och Vakkokoski utförts i samband med frågans behandling inför Eders Kungl. Maj:t och inom Riksdagen.

För bestridande af kostnaderna för de genom förenämnda nådiga bref anbefallda utredningarna, har Eders Kungl. Maj:t den 5 februari 1909 och den 17 september samma år anbefallt statskontoret att förskottsvis utanordna sammanlagdt högst 35,000 kronor, hvilket belopp af styrelsen lyftats.

2—111554 Kungl. Vattenfallsstyrelsens ber.

4,041: 96

Här nedan meddelas ett räkenskapssammandrag rörande förvaltningen af det sålunda till styrelsens förfogande ställda anslaget.

Inkomster:

Från statskontoret lyftade anslagsmedel: år 1909 ...........

35,000: —

Utgifter:

Utredningskostnader år 1909 »    » 1910

30,221:09

4,583: 10 34,804: 19

Till år 1911 reserverade medel kronor

195:81

3) Utredningar angående inköp af fastigheter.

Såsom omförmälts i vattenfallsstyrelsens underdåniga berättelse för år 1909 har Eders Kungl. Maj:t genom nådigt bref den 17 juni 1909 ställt till styrelsens förfogande ett belopp af högst 10,000 kronor att mot redovisningsskyldighet användas till gäldande af kostnaderna för erforderliga undersökningar och utredningar rörande inköp af sådana fastigheter, som kunde erfordras för statens dåvarande eller blifvande anläggningar vid Trollhättan äfvensom i öfrigt för ändamålsenligt genomförande af de uppdrag, som lämnats eller komme att lämnas vattenfallsstyrelsen. Af detta anslag har styrelsen hittills utbekommit 5,000 kronor. Räkenskapssammandrag rörande förvaltningen af dessa medel lämnas här nedan.

Inkomster:

Från statskontoret lyftade anslagsmedel: år 1909 ...........

5,000: —

Utgifter:

Utredningskostnader år 1909 »    » 1910

68: 04 890: —

958:04

Till år 1911 reserverade medel kronor

4) Utredning rörande reglering af Vänern.

Genom nådigt bref af den 8 juni 1900 anbefallde Eders Kungl. Maj:t väg- och vatten-byggnadsstyrelsen att verkställa undersökningar och upprätta plan och kostnadsförslag för reglering af Vänern. Med anledning däraf förordnade väg- och vattenbyggnadsstyrelsen dåvarande majoren P. L. Laurell att efter verkställda undersökningar uppgöra anbefalld plan jämte kostnadsförslag. Ett förslag till reglering af Vänern afläinnades af Laurell till väg-och vattenbyggnadsstyrelsen den 16 april 1902. I underdånig skrifvelse af den 23 februari 1909 erinrade väg- och vattenbyggnadsstyrelsen, efter granskning af Laurells förslag, bland annat, att åtskilliga jämkningar i detsamma torde vara erforderliga med hänsyn till det för-

ändrade läge, hvari denna fråga inträdt, sedan kronan blifvit ägare till samtliga strömfall i Göta älf genom de af 1908 års riksdag godkända inköpen af vissa Vargöns aktiebolag, Inlands pappfabriksaktiebolag och Lilla Edets pappersbruksaktiebolag tillhöriga områden jämte vattenrätt, samt hemställde på anförda grunder, att Eders Kungl. Maj:t måtte uppdraga åt väg- och vattenbyggnadsstyrelsen och vattenfallsstyrelsen att gemensamt utarbeta och till Eders Kungl. Maj:t inkomma med förslag till de ändringar och tillägg i det af Laurell upprättade förslaget, som kunde befinnas erforderliga och lämpliga. Sedan vattenfallsstyrelsen biträdt denna hemställan i underdånig skrifvelse den 17 oktober 1910, blef densamma af Eders Kungl. Maj:t bifallen genom nådigt bref den 11 november 1910, i samband hvarmed Eders Kungl. Maj:t till bestridande af kostnaderna för omförmälda utredning ställde ett belopp af 10,000 kronor till vattenfallsstyrelsens förfogande.

Genom vattenfallsstyrelsens försorg hafva verkställts undersökningar i terrängen, hvilka undersökningar delvis bedrifvits i samband med motsvarande undersökningar för den pågående ombyggnaden af Trollhätte kanal. Vidare har vattenfallsstyrelsen i samband med väg- och vattenbyggnadsst3^relsen börjat bearbetningen af det insamlade materialet.

För utförande af ifrågavarande arbeten har under år 1910 användts ett belopp af 1,339 kronor 47 öre, som förskotterats af tillgängliga medel.

5) Utredning angående äganderätten till vattenfall inom Kopparbergs

län och. de norrländska länen.

person.

På grund af ämbetsskrifvelse från civildepartementet den 11 jan. 1910 hafva Eders Kungl. Maj:ts befallningshafvande i Kopparbergs län och de norrländska länen hvar för sitt län till civildepartementet insändt efter visst formulär upprättade förteckningar å vattenfall. Då de i dessa förteckningar intagna uppgifter rörande de vattenfallen angränsande strandfastigheternas beteckning samt rörande dessas ägare och innehafvare skulle betydligt vinna i värde, om de kompletterades med uppgifter, hämtade ur vederbörande fastighetsböcker, anhöll styrelsen i underdånig skrifvelse den 14 november 1910, att Eders Kungl. Maj:t måtte ställa ett belopp af högst 4,000 kronor till styrelsens förfogande för verkställande af utredning i omförmälda hänseende; och blef denna styrelsens framställning af Eders Kungl. Maj:t bifallen genom nådigt bref den 18 i samma månad. De föreslagna undersökningarna sattes därefter omedelbart i gång, därvid erforderliga uppgifter inhämtades genom särskild, därför anlitad Undersökningarna äro nu i det närmaste afslutade i enlighet med uppgjord plan.

De kostnader, som föranledts af utredningsarbetet under år 1910, uppgingo till 645 kronor 25 öre, hvilket belopp förskotterats af tillgängliga medel.

6) Utredningar angående de för elektrifiering af vissa delar af statens

järnvägar inköpta vattenfallen.

Genom nådigt bref den 6 maj 1910 har Eders Kungl. Maj:t på därom af vattenfallsstyrelsen den 28 januari samma år gjord underdånig framställning anbefallt styrelsen att i samråd med järnvägsstyrelsen utarbeta på terrängundersökningar grundade förslag till utnyttjande at de för elektrifiering af vissa delar af statens järnvägar inköpta vattenfallen i

Motala ström, Järleån, Bolmån och Lagan, därvid jämväl frågan om kungsådras öfverbyg-gande och de rättsliga förhållandena borde utredas; och ställde Eders Kungl. Maj:t, genom samma nådiga bref ett belopp af 15,000 kr. till vattenfallsstyrelsens förfogande för bestridande af kostnaderna för nämnda utredningar.

I anledning däraf har styrelsen under år 1910 utfört undersökningar på marken vid fallen i Motala ström mellan Norrbysjön och Roxen samt påbörjat bearbetningen af det insamlade materialet. Dessa arbeten fortgå.

Kostnaderna för 1910 års arbeten inhämtas af följande räkenskapsutdrag:

Inkomster:

10,000; —

Från statskontoret lyftade anslagsmedel

Utgifter:

Utredningskostnader

3,456: 22

6,543: 78

Till år 1911 reserverade medel kronor

7) Utgifvande af en broschyr om Sveriges vattenkraft och.

dess tillgodogörande.

Med bifall till vattenfallsstyrelsens i underdånig skrifvelse den 12 juli 1910 gjorda framställning har Eders Kungl. Maj:t genom nådigt bref den 15 i samma månad för utgifvande från trycket af en broschyr angående Sveriges vattenkraft och dess tillgodogörande ställt till styrelsens förfogande ett belopp af högst 3,500 kronor. Nämnda broschyr utgafs på tyska språket under år 1910 och ingår såsom n:r 2 i styrelsens publikationsserie »Meddelanden från Kungl. Vattenfallsstyrelsen». Kostnaderna för broschyrens tryckning hafva, såsom framgår af nedan intagna räkenskapssammandrag, med 269 kronor 98 öre öfverskridit det af Eders Kungl. Maj:t anvisade anslaget. Då nämnda belopp torde komma att täckas genom inkomster för försålda exemplar af broschyren, har detsamma icke påförts styrelsens expens-anslag utan förskotterats af tillgängliga medel och balanserats till följande år.

Utgifter:

3,769: 98

Arfvoden till ingenjörer och ritare, tryckningskostnader m. m

Inkomster:

3,500: —

269: 98

Från statskontoret lyftade anslagsmedel

Till år 1911 balanseradt förskott kronor

8) Utarbetande af en skematisk förteckning och beskrifning öfver

Sveriges vattenfall.

Med bifall till därom af Eders Kungl. Maj:t i statsverkspropositionen till 1910 års riksdag gjord framställning har Riksdagen anvisat ett belopp af 27,000 kr. för påbörjande af undersökningar och arbeten för åstadkommande af en skematisk förteckning och beskrifning öfver Sveriges vattenfall, med rätt för Eders Kungl. Maj:t att förskottsvis af tillgängliga medel redan under år 1910 af ifrågavarande belopp utanordna 3,500 kr. Genom nådigt bref den 4 juli 1910 har Eders Kungl. Maj:t därefter dels af omförmälda, utaf Riksdagen anvisade anslag för år 1911 ställt 7,000 kr. till styrelsens förfogande, i sammanhang hvarmed Eders Kungl. Maj:t förordnat, att ledningen af ifrågavarande undersökningar och arbeten skall handhafvas af vattenfallsstyrelsen, dels ock anbefallt statskontoret att förskottsvis under år 1910 till styrelsen utanordna 3,500 kr. att användas för att med uppgifter af den art, som det ankommer på vattenfallsstyrelsen att införskaffa för den skematiska förteckningen och beskrifningen, komplettera de af hydrografiska byrån redan verkställda undersökningarna för vissa vattendrag.

Enligt den för ifrågavarande vattenfallsförteckning uppgjorda preliminära plan, som innefattas i vattenfallsstyrelsens, i 1910 års statsverksproposition refererade underdåniga skrifvelse den 14 december 1909, skulle genom styrelsens försorg införskaffas och i förteckningen upptagas kortfattade uppgifter rörande, bland annat, strandfastigheternas namn och öfriga beteckning, huruvida vid skifte eller afvittring någon bestämmelse lämnats angående vattenområdet, huruvida kungsådra, farled eller flottled finnes i vattendraget, huruvida vattenfallet tagits i användning m. m. I de efter visst formulär upprättade förteckningar öfver vattenfall, hvilka Eders Kungl. Maj:ts befallningshafvande i Kopparbergs län och de norrländska länen, jämlikt uppdrag i ämbetsskrifvelse från civildepartementet den 11 jan. 1910, hvar för sitt län öfverlämnat till nämnda departement, finnas i regel intagna uppgifter i nyss angifna hänseenden. Dessa af Eders Kungl. Majrts befallningshafvande insända förteckningar synas lämpligen kunna läggas till grund för den vidare utredningen rörande vissa af de förhållanden, om hvilka upplysningar böra inflyta i den anbefallda skematiska förteckningen och beskrifningen öfver landets vattenfall. Såsom redan erinrats, har Eders Kungl. Maj:t, med bifall till därom af vattenfallsstyrelsen gjord framställning, ställt ett särskildt anslag af högst 4,000 kr. till styrelsens förfogande för verkställande af vissa undersökningar till komplettering af de genom Eders Kungl. Maj:ts befallningshafvandes försorg införskaffade uppgifterna. Genom de utredningar, som sålunda föreligga, synes ett värdefullt material vara åstadkommet för upplysning rörande flertalet af de förhållanden af icke teknisk art, hvilka böra omnämnas i den skematiska förteckningen öfver Sveriges vattenfall.

Vid nu anmärkta förhållanden har styrelsen ansett det vara lämpligast att först af-vakta afslutandet af de undersökningar, som erfordrats till komplettering i visst afseende af de utaf Eders Kungl. Maj:ts befallningshafvande insända förteckningarna, för att sedan i raskare takt upptaga arbetet med insamlande af nödiga uppgifter i anslutning till hydrografiska byråns redan föreliggande undersökningar rörande vissa vattendrag.

Förslag till plan för bedrifvandet af arbetet för den skematiska vattenfallsförteckningen har jämlikt föreskrift i förberörda nådiga bref den 4 juli 1910 af vattenfallsstyrelsen afgif-vits i underdånig skrifvelse den 29 okt. 1910.

9) Utförande af kronans talan om bättre rätt till vissa vattenfall m. m.

Genom särskilda nådiga bref har Eders Kungl. Maj:t förordnat dels den 31 december 1909, att Lanforsen i Dalälfven skall från och med ingången af år 1910 stå under vattenfallsstyrelsens förvaltning, dels ock den 22 april 1910, att de i Dalälfven befintliga strömfallen vid Storgysingen samt vid Tammsforsen och Kvarnforsarna, de båda sistnämnda till de

delar de äro af krononatur, skola från och med den 1 juli 1910 förvaltas af vattenfalls

styrelsen.

Hvad angår sistnämnda vattenfall har styrelsen under år 1910 inledt underhandlingar med Stockholms stad, hvilka resulterat i ett numera af såväl Stockholms stadsfullmäktige som af Eders Kungl. Maj:t och Riksdagen godkändt af tal, hvarigenom Eders Kungl. Maj:t och kronan på vissa villkor afstått från anspråk på rätt till strandområden samt till grund, vatten och vattenfall i Dalälfven å den sträcka, där de under styrelsens förvaltning ställda strömfallen vid Storgysingen samt vid Tamms- och Kvarnforsarna äro belägna.

Beträffande Lanforsen har vattenfallsstyrelsen jämlikt bemyndigande i nådigt bref den 8 oktober 1910 under året anhängiggjort rättegång mot innehafvaren af strandområdena utmed forsen angående bättre rätt till forsen jämte utmål af mark intill densamma.

Med bifall till därom af vattenfallsstyrelsen gjord framställning har Eders Kungl. Maj:t vidare genom nådigt bref den 8 okt. 1910 dels förordnat, att Krångedeforsarna i Indals-älfven skola, såvidt angår kronans rätt till desamma, stå under styrelsens förvaltning, dels ock bemyndigat styrelsen att, därest kronans äganderätt till forsarna icke godvilligt erkännes, anhängiggöra och fullfölja rättegång angående bättre rätt till forsarna. Dylik rättegång har i början af innevarande år af vattenfallsstyrelsen anhängiggjorts mot vederbörande strandägare.

På framställning af vattenfallsstyrelsen har emellertid Eders Kungl. Maj:t den 27 januari 1911 fritagit styrelsen från uppdraget att utföra kronans talan i nämnda rättegångar angående äganderätten till Lanforsen och Krångedeforsarna samt i stället bemyndigat särskilda personer att i dem föra talan för Eders Kungl. Maj:t och kronan, i sammanhang hvarmed Eders Kungl. Maj:t bemyndigat samma personer att verkställa undersökning rörande den rätt kronan öfver hufvud taget kan äga till vattnet i Dalälfven och Indalsälfven samt Ume

och Lule älfvar.

Uppdraget att utföra kronans talan rörande Lanforsen har under år 1910 dragit en kostnad af 52 kr. 38 öre, som förskotterats af tillgängliga medel, och som under innevarande år kommer att ersättas medelst det anslag å högst 2,000 kr., som Eders Kungl. Maj:t genom nådigt bref den 8 okt. 1910 anvisat för ifrågavarande ändamål.

10) Under år 1909 verkställda utredningar i vissa till vattenfallsstyrelsen

remitterade ärenden m. m.

Genom nådigt bref den 4 juli 1910 har medgifvits, att för gäldande af kostnaderna för af vattenfallsstyrelsen under år 1909 verkställda undersökningar och utredningar rörande vissa vattenfall m. m. finge af inkomsterna från Trollhätte kraftverk användas ett belopp af högst 3,500 kronor. Såsom redan meddelats i styrelsens berättelse för år 1909, utgjorde det från år 1909 balanserade förskottet, som på nämnda sätt täckts, kr. 2,862: 95, och understeg följaktligen något det af styrelsen beräknade beloppet.

VATTENFALL OCH FASTIGHETEK, INKÖPTA FÖR ELEKTRISK

TROLLHÄTTE KRAFTVERK.

TROLLHÄTTE FASTIGHETSFÖRVALTNING.

DIYEESE VATTENFALL OCH FASTIGHETER INOM ÅLFSBOBGS SAMT GÖTEBORGS OCH BOHUS LÅN.

TROLLHATTE KANALS OMBYGGNAD.

PORJUS KRAFTVERKSBYGGNAD.

VATTENFALL OCH FASTIGHETEK, INKÖPTA FÖR ELEKTRISK

DRIFT Å STATENS JÄRNVÄGAR.

De till denna grupp hörande fastigheterna finnas närmare angifna i vattenfallsstyrelsens underdåniga berättelse för år 1909.

Räkenskapsutdrag.

Balans-räkning.

Tillgångar:

Tid årets början.

Vid årets slut.

I. Fastigheter rid Lagan och Bolmån:

vid Skeens » Hjulsnäs > Tofhults och Traheryds » » Karseforsen......

vattenfall

250,000: -126,458: 33 162,100: — 1,285,200: -

II. Fastigheter vid Motala ström:

Lägenheter afsöndrade från Ljungs säteri.....

Lägenheterna Jakobslunds kraftstation n:o 1 m. fl.

Lägenheten Norra Malfors kvarn.........

Lägenheter, afsöndrade från Södra Malfors n:o 2 Lägenhet, afsöndrad från Sågarhem n:o 1.....

1,500,000: — 625,000: — 45,000: — 170,000: — 12,000: —

III. Hammarby vattenfall i Järleån:

Å giroräkning i Sveriges riksbank.........

Kassa-konto...................

600,000: —

4,775,758: 33 4,276: 25 57: 87

4,775,758: 33 9,300: — 6: 15

Summa

4,780,092: 45

4,785,064: 48

Skulder:

Öfverskott, disponibelt för leverering till statskontoret .... Smålands in. fl. provinsers hypoteksförening.........

Ogulden köpeskilling för vissa afsöndringar från V* mtl Brödåkra n:o 2 vid Karseforsen..................

983: 43 3,350: 69

1,306: 15

4,384: 12

8,000: —

9,306: 15

Kapitalbehållning kronor

4,775,758: 33

4,775,758: 33

Öfverskottet för år 1909, kr. 983: 43, har under år 1910 inlevererats till statskontoret.

Den hemmanet Tofhult vid Lagan påhvilande skulden till Smålands m. fl. provinsers hypoteksförening, hvilken skuld vid årets början utgjorde kr. 3,350: 69, har under året till fullo inbetalats.

Från järnvägsstyrelsen har till vattenfallsstyrelsen öfverlämnats ett belopp af 8,000 kr., som innehållits vid köpeskillingslikvid för vissa afsöndringar från lU mtl Brödåkra n:o 2 vid Karseforsen, därför att säljaren icke kunnat tillhandahålla kronan erforderliga handlingar för erhållande af lagfart å afsöndringarna.

Resultat af rörelsen under året.

Inkomster.

Fastigheter vid Lagan och Bolmån:

7,562: — 116: 96 10: 60

7,689: 56

Arrendeafgifter . . Aterburna utskylder Försåldt virke . . .

Fastigheter vid Motala ström:

Arrendeafgifter Försåldt virke .

1,150: — 60: —

1,210: —

Hammarhy vattenfall i Järleån:

Arrendeafgifter

150: —

Summa kronor 9,049: 56

Driftkostnader-

Fastigheter vid Lagan och Bolmån:

Utskylder (delvis för föregående år).....

Afgäld till stamhemman..........

Vägunderhåll................

Brandförsäkringsafgift............

Kostnader för egostyckningar, kartläggning m. m

Förvaltningsombudets arfvode.........

Annonskostnader..............

Reparation och ombyggnad af husbyggnader . .

Ränta å hypotekslån m. m...........

Lösen för lagfarts- och inteckningshandlingar . .

2,994: 15 9: — 8: — 11: 73 1,353: 35 525: — 45: 99 2,015: — 96: 24 65: 50

7,123: 96

Fastigheter vid Motala ström:

Förvaltningsombudets arfvode och reseersättning......

Reparation af byggnad.................

362: 80 63: 40

426: 20

Transport 7,550: 16

Kostnad för värdering af skog Lösen för gravationsbevis . .

167: — 26: 25

193: 25

Transport 7,550: 16

Hammarby vattenfall i Järleån:

Summa kronor 7,743: 41

Sammandrag.

Inkomster

Driftkostnader

kronor 9,049: 56

7,743: 41

Öfverskott kronor 1,306: 15

DIVERSE VATTENFALL OCH FASTIGHETER.

I anslutning till vattenfallsstyrelsens förenämnda underdåniga framställning den 15 december 1910 i fråga om fördelning på olika affärer af den under styrelsens förvaltning ställda statsegendomen har styrelsen till denna grupp hänfört de under styrelsens förvaltning ställda fastigheter, som icke lämpligen kunna inordnas under öfriga grupper. Utaf de till denna g^upp hänförda fastigheterna voro i 1909 års berättelse särskildt för sig upptagna dels Laholms kungsladugårds vattenfall och tillhörande område af kungsladugården samt Laholms laxfiske, båda i Laholms socken af Hallands län, dels ock hemmanen Edefors n:o 1 och 2, hvartdera om ett halft mantal, samt hemmanet Forsudden n:o 1 om ett fjärdedels mantal, samtliga i Edefors socken af Norrbottens län.

I detta sammanhang torde böra erinras att Eders Kungl. Maj:t genom nådigt bref den 23 juni 1910 förordnat, att den vid styckning af hemmansdelen litt. A om ⁷/ie mantal af förra trumpetarbostället V2 mantal Brusarp n:o 1 i Nöttja socken af Kronobergs län uppkomna hemmanslotten litt. Ad om 1 hektar 18,8 ar, utgörande en strandremsa utmed Bolmån med den egendomen tillkommande rätt till grund, vatten och fiske i ån, skall från och med den 14 mars 1911 öfverflyttas från domänstyrelsens till vattenfallsstyrelsens förvaltning.

Några arrendeinkomster för de till denna grupp hörande fastigheterna hafva icke kommit vattenfallsstyrelsen till handa under år 1910. Beträffande Laholms kungsladugårds vattenfall jämte utmål samt Laholms laxfiske beror detta därpå, att de af vederbörande arrendatorer inbetalda arrendebeloppen direkt öfversändts till statskontoret. För hemmanen Edefors och Forsudden hafva arrendeafgifterna för år 1910 influtit först under innevarande år.

Bokföringen af arrendeafgifterna kommer emellertid från och med år 1911 att ändras, så att på hvarje kalenderår bokföras de arrendebelopp, som belöpa å kalenderåret, oafsedt om de under året influtit eller ej.

3—111554 Kungl. Vattenfallsstyrelsens ber.

/f %

“ EIB1ISTHH ®

Räkenskapsutdrag.

Disponeradt kapital.

Kapitalbehållning vid årets början:

Laholms vattenfall och laxfiske .

Hemmanen Edefors och Forsudden Under året lyftadt anslag:

för täckande af de med inköpet af hemmanen Edefors och Forsudden förenade omkostnaderna, hvilka balanserats såsom förskott från år 1909

Kapitalbehållning vid årets slut

75,000: —

75,000: —    150,000: —

1,650: 77

kronor

151,650: 77

Resultat af rörelsen under året.

Driftkostnader.

Laholms vattenfall och laxfiske:

Kostnad för arrendeuppskattning

42: 60

Hemmanen Edefors och Forsudden:

Utskylder..........

Diverse förvaltningsomkostnader

156: 04 259: 17 .

415: 21

VATTENFALLSSTYRELSENS UTGÅENDE BALANS-RÄKNING.

Tillgångar.

Vattenfall och fastigheter, inköpta för elektrisk drift å statens järnvägar . . 4,775,758: 33 Diverse vattenfall och fastigheter Kassa-konto.........

o

A giroräkning i riksbanken . .

Förskott:

151,650: 77

203: 89

504,300: —

Publikationers konto..................

Utredning ang. Vänerns reglering............

Utredningar ang. äganderätten till vissa vattenfall inom Kopparbergs län och de norrländska länen.........

Rättegång om bättre rätt till Lanforsen i Dalälfven . . . .

Diverse vattenfall och fastigheter ............

Fordringar:

Trollhätte kanal- och vattenverk.............

Trollhätte kanals ombyggnad..............

269: 98 1,339: 47

645: 25 52: 38 457: 81

2,764: 89

2,771: 92 11,898: 93

. Summa kronor 5,449,348: 73

Skulder.

Ogulden köpeskilling för vissa afsöndringar från lU mtl Brödåkra vid Karse-

forsen.............................

Statskontoret: behållning å anslag:

för utredning ang. tillgodogörande af Älfkarleby vattenfall .    2,852: 36

för utredningar ang. tillgodogörande af vattenfall i Torne,

Kalix och Lule älfvar ................

för utredningar ang. inköp af fastigheter.........

för utredning ang. de för elektrifiering af vissa delar af statens järnvägar inköpta vattenfallen , , . , ........

195: 81 4,041: 96

6,543: 78

Transport

8,000: —

13,633: 91

21,633: 91

Disponibla medels konto:

Behållning å anslag för vattenfallsstyrelsens utgiftsstat . . .

Medel disponibla för inköp af mätinstrument o. d.....

öfverskottsmedel från vattenfall och fastigheter, inköpta för

elektrisk drift å statens järnvägar..........

Trollhätte kanal- och vattenverk:

Transport 21,633: 91

121: 98 164: 91

1,306: 15

1,593: 04

I riksbanken innestående del af Trollhätte kraftverks öfverskottsmedel . . Porjus kraftverksbyggnad:

I riksbanken innestående anslagsmedel...............

200,000:

298,712: 68

Summa kronor

521,939: 63

Sammandrag.

Tillgångar Skulder .

........kronor    5,449,348:    73

....... »    521,939:    63

Kapitalbehållning kronor 4,927,409: 10

TROLLHÄTTE KANAL- OCH VATTENVERK.

INGÅENDE BALANS-RÄKNING,

i sammandragen form.

Tillgångar.

Skulder.

Kapitalbehållning.

Trollhätte kanalverk........

»    kraftverk.........

»    fastighetsförvaltning . . . .

Diverse vattenfall och fastigheter inom Alfsborgs samt Göteborgs och Bohus

4,525,489: 59 13,686,768: 05 2,505,740: 88

90,536: 29 230,589: 27 808,680: 68

4,434,953: 30 13,456,178: 78 1,697,060: 20

län

10,903,437: 30

52,137: 30

10,851,300: —

Summa kronor

31,621,435: 82

1,181,943: 54

30,439,492: 28

Om härifrån dragas de hos vattenfallsstyrelsen bokförda beloppen kronor

908,042: 78

365,821: 92

542,220: 86

erhållas de med Trollhätte kanal- och

vattenverks räkenskaper öfverensstäm-mande summorna

kronor

30,713,393: 04

816,121: 62

29,897,271: 42

TROLLHÄTTE KANALVERK.

Redogörelse angående trafiken.

Kanalen öppnades för allmän trafik den 15 april och stängdes den 21 december. Den s. k. gamla slusslinjen vid Trollhättan stängdes dock redan den 5 dec., enär trafiken vid denna tidpunkt icke var större, än att den s. k. nya linjen utan olägenhet kunde upptaga densamma.

Vattenståndet i Vänern och till följd däraf äfven i kanalen och i Göta älf var på våren och sommaren mycket högt, under maj och juni månader i allmänhet 5,50 m. (observationerna tagna å vattenskalan vid Vänersborgs svängbro), en vattenhöjd, som icke iakttagits sedan år 1873 och därförut sedan år 1860. På sensommaren och under hösten sjönk emellertid vattnet långsamt, så att detsamma i slutet af december stod 4,60 m. högt på skalan vid Vänersborgs svängbro.

Iskrafning i älfven märktes endast den 26 januari.

Alfven ofvan Trollhättan var isbelagd mellan den 25 januari och den 20 februari.

Trafiken har varit mycket liflig och kanalinkomsterna större än någonsin förr.

Något störande afbrott i trafiken har icke förekommit; dock hafva svåra olyckstill-bud tvenne gånger yppat sig, nämligen:

den 8 maj, då ångpannan på fartyget »Jonas Alströmer» exploderade, hvarigenom dels människolif gingo förlorade, dels fartyget sjönk strax ofvan inloppet till öfre slussen vid Ström, därvid det dock lyckligt nog lade sig så, att trafiken, om än med någon svårighet, kunde upprätthållas; samt

den 2 september, då ångfartyget »Astrid» sjönk i kanalen strax nedom järn vägssvängbron i Trollhättan på grund af att en läcka uppstått genom grundstötning. Äfven i detta fall låg ångaren så, att andra fartyg, ehuru endast med svårighet, kunde taga sig förbi.

Trafikens storlek under 1910 i förhållande till näst föregående 6 år framgår af nedan intagna sammanställning.

1904

1905 .

1906

1907

1908

1909

1910

Å r.

Antal trafikerande ångare och motorfartyg.

Antal trafikerande segelfartyg.

Sarnman-

lagdt

tontal

registerton.

Sammanlagda antalet resor.

Godsmängd deklarerad enligt inne-liafd last, kg.

Godsmängd deklarerad »per rus»,

Total

godsmängd,

Brutto-

upphörd,

kg.

kg.

kr.

192

188

204

211

235

277

337

272

235

244

265

272

263

276

830,027

859,831

992,564

966,151

931,415

871,543

985,097

10,570

9,415

10,501

10,584

10,033

9,284

10,519

814,838,772

818,949,078

994,071,196

1,051,851,848

960,408,757

885,637,715

1,041,848,268

150,211,132

168,628,401

191,741,081

1,110,619,889

1,054,266,116

1,233,589,349

543,805

528,868

596,203

609,248

554,515

531,758

617,077

27

85

85

66

08

84

05

I de angifna godsmängderna för åren t. o. m. 1907 ingår icke det gods, som fraktats å fartyg, hvilka, kommande från eller gående till Göta kanal, erlägga afgift »per rus», d. v. s. betala viss bestämd afgift för resa utan hänsyn till innehafd last. Sedan emellertid vederbörande rederier och fartygsbefälhafvare uppmanats att från och med år 1908 lämna nödiga uppgifter om fartygens last, oberoende af sättet för afgifternas bestämmande, har äfven »per rus»-godset kunnat medtagas i 1908 och följande års siffror.

I följande tabell redogöres för de hufvudsakliga varuslagens andel i rörelsen åren 1909 och 1910.

Varuslag.

1909.

Kvantitet

1910.

Fotogen......

Glaubersalt .... Gödningsämnen . . Järn, stål och göten

Malm.......

Mjöl.......

Fodermjöl.....

Foderkakor . . . . Fodermelass . . . .

Papper ......

Pappersmassa . . .

Salt.......

Skrotjärn.....

Sten och kalk . . .

Spannmål.....

Stenkol och koks . .

Tackjärn.....

Trävaror, sågade . .

»    grufstolpar

»    brännved .

»    slanor . .

»    timmer .

Öfriga varuslag . .

9,808,438 5,217,925 17,315>654 264,534,139 30,668,247 190,467,908

95.828.500

Summa 1,054,266,116 kg. 1,233,589,349 kg.

Tillgångar.

Fastigheter.............

Materialier.............

Inventarier.............

Malgöns kraftstation........

Aktier i Trollhättans badhusaktiebolag

Fordringar.............

I bank innestående medel ......

Kassa konto . . . .........

Skulder.

Vattenfallsstyrelsen.......

Diverse arrendatorer ......

Diverse kreditorer .......

Outtagna aflöningars konto . . . Ångaren »Jonas Alströmers» konto Disponibelt öfverskott å rörelsen .

Räkenskapsutdrag.

Balans-räkning.

Vid årets början.

Vid årets slut.

4,219,240: 58 62,926: 29 84,960: 41 67,825: 02

4,471,199: 45 56,255: 52 90,808: 74 67,825: 02

1: —

9,543: 12 78,733: 96 2,259: 21

4,434,953: 30

90,536: 29

1: —

71,085: 67 167,122: 04 2,009: 82

4,686 089: 73

240,217: 53

Summa

1,323: 52 8,137: 50 82: 10

80,993: 17

4,525,489: 59

4,926,807: 26

2,771: 92 1,366: 65 9,268: 74

90,536: 29

1,443: 80 225,366: 42

240,217: 53

Kapitalbehållning kronor

4,484,953: 30

4,686,089: 73

Disponeradt kapital.

Kapitalbehållning vid årets början.............

Från Trollhätte fastighetsförvaltning har omförts värdet af de under åren 1905 och 1906 försålda tomterna, hvilka ej med-tagits vid omföringen i 1907 års bokslut 251,958: 87 Ökning i inventariers behållna värde efter

nödiga afskrifningar.......

Minskning i materialiers behållna värde Kapitalbehållning vid årets slnt......

5,848: 33

kronor

257,807: 20 6,670: 77

kronor

4,434,953: 30

251,136: 43

4,686,089: 72

Det disponibla öfverskottet å 1909 års rörelse, kr. 80,993: 17, har under år 1910 inlevererats till statskontoret.

Resultat af rörelsen under året.

Inkomster.

Kanal- och slussinkomster . <.........

Arrendemedel för hemman, verk och lägenheter Räntor ..................

Influtna pensionsafgifter........................

Böter och straffafgifter af trafikanter efter afdrag enligt gällande reglemente för

angifvarens andel........

Nettoinkomst af Malgöns kraftstation:

Inkomster af försåld elektrisk energi

Diverse inkomster......

Driftkostnader:

för den försålda elektriska

617,077:05 8,667: 90 6,084: 39 435: —

1,236:02

26,304: 25

13: 66 26,317:91

energien . . . . för elektrisk energi till kanalbelysningen . .

8,829: 45

1,346:05 10,175: 50

Skogsvården, afverkadt virke Försålda inventarier . . . Diverse inkomster ....

16,142: 41 3,067: 66 425: — 146: 75

Summa kronor 653,282: 18

Driftkostnader.

Af Kungl. Maj:t den nov. 1909 fastställd stat.

I. Aflöningsstat.

17,500: — Tjänstemännen...................

Arfvoden till e. o. tjänstemän, biträden för kontrollräkning, stationsskrifvare i Vänersborg och skrifbiträden

m. fl.....................

Enligt nådigt bref den 23 juni 1910 anvisades ytterligare ett hälft, års arfvode, kr. 1,500: —, till en föreståndare för kanaluppbördsstationen vid Akersberg, hvadan det af Eders Kungl. Maj:t anvisade anslaget för år 1910 uppgick till 11,700 kr.

Aflöning, ved, beklädnad och hyresbidrag till kanal-, bro- och slussvakter samt till material- och nattvakter ....................

Aflöning, ved och beklädnad till tvenne slussförmän vid Trollhättan..................

10,200: —

56,500: —

3,500: —

17,037:49

11,470: —

56,131: 29

2,340: — 86,978: 78

Af Kungl. Maj:t den 26 nov. 1910 fastställd stat.

Transport

86,978: 78

II. Öfvergångsstat.

10,950: — Tjänstemän

9,064: 78

Hela det anslagna beloppet har icke behöft utgilVas, enär enligt gällande bestämmelser kanalinspektoren vid Brinkebergskulle station fått tåla en minskning i lönen med kr. 947: 28 på grund af åtnjuten uppbördsprovision från styrelsen för sjöfartens betryggande å

Vänern.

III. Pensionsstat.

9,213: 47 247: 27

8,887: 72 Pensioner . ....................

247: 27 Bidrag till afgifter för änkors och barns pensionering . ^

Pensionsbidrag hafva utbetalats med 85 kr. för hvardera af kanalinspektoren G. A. Lundgren och kontrollinspektoren E. Claréus samt 77: 27 kr. för bokhållaren W. Lindh, hvilka uppfyllt de villkor, som äro bestämda för bidragets åtnjutande.

9,460: 74

IV. Ersättningar ocli onera.

Ersättningar:

3,000: — Till Vänersborgs stad för afstådda afgiftsandelar . . . 2,790: 39 Till strandägare efter markegång..........

3,000: — 2,730: 74

Onera enligt nådiga brefvet den 31 december 1867:

500: — Kyrkoherden i Trollhättan, bidrag till aflöning för år 1909

1,156: 72 Dito för år 1910 efter 1909 års markegång......

560: — Skolläraren i Trollhättan, bidrag till aflöning.....

500: — Kyrkans underhåll.................

500: — 1,136: 12 560: — 500: —

8,426: 86

V. Oinkostnadsstat.

Underhäll af kanalen med därtill hörande byggnader och anläggningar:

Vänersborgs station:

Vanliga underhållskostnader

2,376: 63

Brinkebergskulles station: Elektrisk belysning vid Gropbron . Belysning med luxlampor vid slussarna .........

Vanliga underhållskostnader . .

369: 79

. . 1,728:32 * * ⁴’594:59    6,692:70

Af Kungl. Maj:t den 26 nov. 1909 fastställd stat.

Transport 9,068: 33

113,931: 16

o

Trollhättans och Akersströms stationer:

Elektrisk belysning.......

Vanliga underhållsarbeten, förrådets skötsel, diverse reparationer af bostadshusen, planeringskostnåder, vägunderhåll m. m. hafva kostat...........

Ströms station:

0

Belysning med luxlampor ....    1,914: 02

65,000: — Vanliga underhållskostnader . . . 2,630: 58    4,544: 60

2,403: 67

48,573: 62 50,977: 29

64,591: 22

6,000: —

3,418: 09

Omkostnader för förvaltning sbyggnaden samt bostadslägenheter och bränsle ät tjänstemännen........

Bog ser än g ar ens drift:

8,381: 51

Aflöningar och tantiem åt besättningen, stenkol och andra förbrukningsartiklar hafva medfört en kostnad af

Bogseringsinkomsterna hafva utgjort ....    5,910: 09

2,471: 42 7,160: 24 1,192: 54 5,106: 45

2,000: — Driften har således medfört en direkt utgift af ....

7,000: — Expenser.....................

3,000: — Bese- och revisionskostnader.............

4,525: 74 Diverse kostnader, sjukunderstöd, läkarevärd, medicin m. in.

Lastbrygga vid Stallbacka.

Anslag från 1909 års stat kr. 30,000: — . . 4,873: 41 I 1909 års berättelse har omförmälts, att i det af Eders Kungl. Maj:t anvisade anslaget,

30,000 kronor, ingick jämväl den beräknade kostnaden för försök att borttaga undervattens-berg medelst mejselmaskin, monterad å pråm, men att dessa försök icke gåfvo önskadt resultat å den tillärnade platsen för lastbryggan.

Planen för bryggan ändrades därför så, att någon nämnvärd undervattenssprängning icke erfordrades. Kostnaderna för försöken med mejselmaskinen hafva bestridts af Trollhätte kanals ombyggnad.

Transport 4,873:41 83,939: 96 113,931: 16

Ombyggnad af telefonlinjer.

Anslag från 1909 års stat kr. 7,000: — ...    3,278: 02

Arbetet är ännu ej slutfördt. Kostnaderna för 1909 års arbeten uppgingo till kr. 4,792: 01; och hade sålunda den vid 1910 års utgång utförda ombyggnaden dragit en sammanlagd kostnad af 8,070 kronor 3 öre. Då emellertid vissa af dessa ombyggnadsarbeten verkställts för Trollhätte kraftverks räkning och följaktligen böra af kraftverket betalas samt dessutom någon inkomst kan påräknas genom försäljning af äldre ledningar, torde anslaget komma att räcka till fullbordande af de om-byggnadsarbeten, som böra bekostas af kanalverket.

Grund och öfverbyggnad för 2:ne vattenståndspeglar, halfva kostnaden.

Anslag från 1909 års stat kr. 2,000: — ... 1909 års kostnad kr. 2,855: 27.

Efter arbetets fullbordande kommer halfva kostnaden att påföras kraftverket ....

529: 11

8,680: 54

92,620: 50

VI. Bidrag till vattenfallsstyrelsens utgiftsstat..........

I öfverensstämmelse med den nya uppställningen af riksstaten har kanalverkets bidrag till vattenfallsstyrelsens utgiftsstat inberäknats i verkets driftkostnader.

26,000: —

Summa kronor 232,551: 66

Sammandrag.

Inkomster . . Driftkostnader

Öfverskott . .

kronor 653,282: 18 »    232,551: 66

kronor 420,730: 52

Detta öfverskott redovisas sålunda:

Till riksgäldskontoret har inbetalts ränta å köpeskillingen för från Nya Trollhätte kanalbolag inköpt egendom

med ....................

Häraf hafva från fonden A:s afkastning tagits . . . .

205,982: 16 9,795: 62

TROLLHÄTTE KANALVERK.

Minskning i materialiers behållna värde Ökning i inventariers behållna värde . Disponibla medel.........

Transport 196,186: 54

• • • • •__6,670: 77 189,515:77

.......... 5,848:33

. . ........ 225,366:42

Summa kronor 420,730:52

Efter verkställd revision genom de af Eders Kungl. Maj:t utsedda revisorerna kommer kanalverkets disponibla nettobehållning för år 1910, kronor 225,366: 42, i enlighet med föreskrift i nådiga instruktionen för vattenfallsstyrelsen att af styrelsen inlevereras till statskontoret för att tillgodoföras handels- och sjöfartsfonden.

TROLLHÄTTE KRAFTVERK.

Redogörelse för anläggningsarbetena.

I. Kraftstationen vid Trollhättan.

Vid anläggningsarbetena för kraftstationen sysselsattes vid 1910 års början en arbetsstyrka om c:a 950 man direkt hos verket och c:a 145 man, anställda hos entreprenörer. Under våren 1910 blefvo emellertid arbetena för den första utbyggnaden till hufvudsaklig del färdiga, hvadan arbetsstyrkan hastigt minskades, och vid årets slut voro endast c:a 90 arbetare anställda vid byggnadsarbetet för kraftstationen. De flesta från kraftstationsbyggnaden entledigade arbetarne kunde emellertid successivt beredas sysselsättning vid kanalombyggnadsarbetena.

Vid arbetena för distributionsanläggningarna sysselsattes vid årets början c:a 140 man och vid årets slut c:a 40 man.

Den 31 januari insläpptes vatten för första gången i kraftkanalen ända fram till tub-intaget och, sedan profdrift af maskineriet försiggått, börjades leverans af elektrisk energi från kraftstationen den 25 mars.

Under året hafva följande hufvudsakliga arbeten utförts:

Vid reglering sdammen hafva de maskinella anordningarna för luckorna till västra ut-skofvet. kompletterats, hvarjämte större delen af fångdammen därstädes rifvits. På grund af rådande höga vattenstånd har det ej varit lämpligt att forcera fortsättningen af dammbyggnaden, hvilken ej heller till en början erfordras för uppehållande af kraftstationens drift. Mot slutet af året hafva emellertid, sedan gynnsammare vattenståndsförhållanden inträdt, dessa arbeten återupptagits.

Intag, kraftkanal och fördelningsbassäng jämte trgcktuber till turbinerna n:ris 5—8 hafva fullbordats.

Vid maskinhuset hafva för första utbyggnaden inredningsarbeten m. m. slutförts, så att denna del af byggnaden är att anse såsom fullt färdig. För andra utbyggnaden, för hvilken Eders Kungl. Maj:t, såsom nedan närmare angifves, anvisat medel, är byggnadsstommen uppförd, hvaremot slutlig inredning af denna del utföres först i samband med insättande af ytterligare maskinaggregat. Bortsprängningen af berget framför andra utbyggnadens aflopps-kanaler, hvilken sprängning sker bakom fångdamm, är ännu ej afslutad.

De till första utbyggnaden hörande 4 st. större och 3 st. mindre turbinerna voro samtliga vid årsskiftet färdigmonterade, ehuru några mindre injusteringsarbeten för regulatorer m. m. återstodo. Vid verkställda effektprof hafva såväl från Nydqvist & Holm som från Karlstads mekaniska verkstad levererade turbiner visat sig i afseende på verkningsgrad mer än väl fylla de i respektive kontrakt angifna fordringarna samt äfven i öfrigt på ett mycket godt sätt motsvara sitt ändamål.

Den elektriska utrustningen för kraftstationens första utbyggnad har under året i hufvud-sak färdigställts.

Generatorerna monterades i samma ordning som turbinerna, därvid:

Generator n:o 3 blef först färdig och var klar för drift den 17 mars. Sedan diverse prof-ningar och torkning af transformatorer skett, kunde generatorn tagas i linjedrift den 23 mars och för kraftleverans till abonnenter den 25 mars. Härvid användes generatorn okapslad. Kapslingen kunde ske först sedan ytterligare två generatorer voro disponibla och blef färdig den 6 sept.

Generator n:o 1 var färdig att tagas i bruk den 2 maj och deltog tidtals i driften från och med den 26 juni. Maskinens kapsling var färdig den 9 juli.

Generator n:o 2 var klar för.drift (okapslad) den 18 juli och kapslad den 9 aug. samt togs i bruk för normal drift den 18 aug.

Generator n:o 4 var klar för drift den 24 aug. och togs i bruk för normal drift den 28 sept. Maskinens kapsling var färdig den 21 okt.

Likströmsgenerator n:o 1 var klar för drift den 20 mars och togs i bruk den 4 april. Likströmsgenerator n:o 2 var klar för drift den 30 aug. och togs i bruk den 30 sept. Likströmsgenerator n:o 3 kunde, på grund af att motsvarande turbin provisoriskt uppställts i prov. kraftstationen, icke monteras under året.

I ställverkshuset hafva under året monterats 3 transformatoraggregat. Det första aggregatet af Oerlikons fabrikat blef klart för drift den 20 mars. Det af Allmänna svenska elektriska aktiebolaget levererade aggregatet blef klart för drift den 12 juli.

Färdigställandet af den elektriska instrumenteringen, hjälpmaskinen rn. m. hade den 23 mars fortskridit så långi, att kraftverket med tillhjälp af vissa provisoriska anordningar och skyddsåtgärder kunde tagas i drift.

I det stora hela kan den elektriska utrustningen för första utbyggnaden anses hafva varit fullt färdig vid det besök, som Hans Maj:t Konungen med anledning af kraftverkets färdigställande aflade i Trollhättan den 29 okt. 1910.

Afprofning af kraftstationens elektriska utrustning har, sedan resp. maskiner och anläggningar blifvit färdiga, pågått under året i den mån driften det tillåtit. Slutligt bedömande af leveranserna har under året ej kunnat medhinnas.

Samtliga under år 1909 påbörjade bostadshus äro under 1910 fullbordade och till större delen tagna i användning.

Vägar mellan olika delar af kraftstationsanläggningen och tillhörande bostäder hafva under året delvis nyanlagts samt tidigare befintliga reparerats, hvarjämte rätt omfattande planeringsarbeten utförts, hvarvid i möjligaste mån de den natursköna omgifningen vanprydande spåren efter de verkställda arbetena utplånats.

Afven de arbeten, som tillhöra andra utbyggnaden, har vattenfallsstyrelsen erhållit nådigt bemyndigande att utföra. Med bifall till därom af vattenfallsstyrelsen gjord framställning har nämligen Eders Kungl. Maj:t genom nåd. bref den 11 febr. 1910 medgifvit styrelsen rätt att, i den utsträckning en ökad afsättning af elektrisk energi så fordrar, insätta flera maskinenheter i kraftstationen i Trollhättan och, i hufvudsaklig öfverensstämmelse med det af styrelsen för Trollhätte kanal- och vattenverk i underdånig skrifvelse den 20 dec. 1906 framlagda förslaget, i öfrigt utbygga kraftstationen för en leveransförmåga af 76,000 elektriska hästkrafter. I sammanhang härmed bemyndigade Eders Kungl. Maj:t vattenfallsstyrelsen att lyfta återstående beloppet, 2,314,000 kronor, af det anslag å sammanlagdt 11,300,000 kronor, som af Riksdagen beviljats för anläggning af en kraftstation vid Trollhättan.

Anläggningskostnader vid 1910 års slut.

7,707,752: 35 1,340,606: 53

35,000: — 9,083,358: 88 . . . . . .    3,500: —

Vatten- och husbyggnader, turbiner ra. m

Elektrisk utrustning.........

Andel i köpeskillingen för hotell Utsikten Inventarier.............

Summa kronor 9,086,858: 88

Häri ingå kostnaderna för de utförda arbetena å andra utbyggnaden men ieke kostnaderna för återstående arbeten å första utbyggnaden, ej heller vissa slutlikvider för denna senare.

II. Distributionsnätet.

Primärlinjer för 50,000 volt

till Göteborg och Alingsås samt utledningsknippet i Trollhättan hafva färdigställts och voro i hufvudsak driftfärdiga vid följande tider:

den 18 febr. den 26 febr. den 22 mars.

Alingsåslinjen .

Göteborgslinjen utledningsknippet

Diverse kompletteringsarbeten å linjerna, hvilka kunnat utföras under linjernas drift, hafva pågått en stor del af året. Skaralinjen, som sedan dess igångsättning drifvits från provisoriska stationen, öfverkopplades å stora kraftstationen den 3 juli.

I enlighet med beslutet att utbygga sekundärstationen i Sköfde för 50,000 volt har under året sträckan Skara—Hushagen, c:a 11 km. lång, af ledningen Skara—Sköfde blifvit byggd i likhet med den redan under 1909 byggda sträckan Hushagen—Sköfde. Stolparna till den under året utbyggda delen hafva levererats af Vagn- och maskinfabriks-a.-b. i Falun och Falköpings mek. verkstads a.-b.

Sekundärstationer.

Sekundärstationen i Göteborg

blef under året satt i sådant skick, att den kunde tagas i drift den 16 april för leverans af kraft till Agnesberg samt den 18 april för leverans af kraft till Göteborgs stad. Kompletteringsarbeten hafva pågått under en stor del af året, så att stationen vid årsskiftet var i hufvudsak färdig med undantag för en reservtransformator.

Sekundär stationen i Lilla Edet

har under året fullbordats och togs den 25 mars i drift för kraftleverans till Göta sulfitfabrik.

Sekund är stationen i Alingsås

har likaledes under året färdigställts och tagits i bruk den 25 mars för leverans af kraft till Alingsås stad.

För sekundärstationen i Nol

har den för Göteborgslinjernas genomförande erforderliga elektriska instrumenteringen färdigställts och tagits i bruk samtidigt med linjerna.

För sekundärstationen i Sköfde,

hvilken hittills varit utbyggd endast för 10,000 volt, har en utbyggnad till 50,000 volt visat sig nödvändig. Den härför erforderliga utbyggnaden af stationshuset har utförts af A.-B. Skånska cementgjuteriet och var vid årets slut så långt fortskriden, att nybyggnaden var under tak.

Öfriga linjer.

Nedannämnda 10,000-volts-linjer hafva under året blifvit färdiga och tagits i bruk. Samtliga linjer hafva utförts genom kraftverkets egen personal.

Trollhättedistriktet:

En ledning från ställverket till industriområdet å Stallbacka samt därifrån till Vargön, hvilken ledning påbörjats föregående år och blef färdig, så att den togs i bruk den 25 mars.

En afgreningsledning till fabriker å industriområdet togs i bruk den 25 aug.

En afgreningsledning från Vargölinjen till Trollhätte kanals ombyggnads arbeten vid Brinkebergskulle, med kabel under Göta älf, togs i bruk den 14 aug.

En kabelledning från ställverket till Stridsberg & Björcks anläggningar å Knorren togs i bruk den 7 juni. Kablarna till denna c:a 2,5 km. långa ledning hafva levererats af Felten & Guilleaume Lahmeyerwerke men utlagts genom kraftverkets personal.

Skaradistriktet:

En 10,000-volts-linje från Håkantorp till Ilelås togs i drift den 1 febr. samt en 10,000-volts-linje från Sköfde till Nedergården den 24 juli.

En enfaslinje för 5,800 volt till Götala togs i drift den 21 nov. och en d:o till Hushagen den 22 sept.

Förarbetena såsom stakning och materialanskaffning för en 10,000-volts-linje från, Skara till Falköping hafva utförts, så att själfva ledningsbygget kunnat börja på nyåret.

Göteborg sdistriktet:

En 10,000-volts-linje till Göta sulfitfabrik togs i drift den 26 mars samt fortsättningen till Haneström den 3 juni.

senare c:a

En 10,000-volts-linje från Göteborg till Agnesberg togs i bruk den 16 april samt en kabelledning från Göteborg till Hisingen den 21 okt. Afven kablarna för denna 1 km. långa ledning hafva levererats af Felten & Guilleaume Lahmeyerwerke.

En 10,000-volts-linje från Alingsås till Yårgårda togs i bruk den 20 juni och en d:o från Alingsås till Vekaryd den 23 okt.

En enfaslinje för 5,800 volt till Alefors pensionat togs i bruk den 19 dec.

5 —111554 Kungl. Vattenfallsstyrelsens ber.

Ett lågspänningsfördelningsnät har under året byggts i Vårgårda och inkopplades till en provisoriskt anordnad transformator den 22 dec. För den permanenta transformatorstationen har under året uppförts en stationsbyggnad i tegel af byggmästare B. Carlsson, Göteborg.

Den af kraftverket inom A.-B. Göta sulfitfabriks byggnad anordnade periodomformare-anläggningen blef färdig att tagas i bruk den 25 mars.

50-periodsanläggningar i Trollhättan.

Malgöns kraftstation, som på grund af arbetena för kraftkanalen till stora kraftstationen varit afstängd sedan den 14 oktober 1909, kunde efter ifrågavarande arbetens färdigställande åter tagas i drift den 8 februari 1910. Sedan Malgöns kraftstation ånyo tagits i bruk, påbörjades omflyttningen af de i provisoriska kraftstationen uppställda magnetiseringsturbinerna till stora kraftstationen. I samband därmed har provisoriska kraftstationen onfändrats till omformarestation, i det att de båda redan befintliga 25-periodsgeneratorerna sammanställts med tvenne likaledes befintliga 50-periodsgeneratorer till 2 omformareaggregat å hvardera 500 k. v. a., hvilka togos i drift resp. den 27 oktober och den 22 december. Ett 3:dje omformareaggregat, likaledes för 500 k. v. a., har beställts hos Nya förenade elektriska aktiebolaget, och den för stationens omändring till omformarestation ytterligare erforderliga instrumenteringen har beställts hos Elektriska aktiebolaget A. E. G. genom dess Göteborgs-filial samt delvis blifvit färdig och tagits i bruk.

I samband med Skaralinjens öfverkoppling från stora kraftstationen och provisoriska kraftstationens omändring till omformarestation har en 10,000-volts-kabelledning förlagts från ställverket till omformarestationen, samt hafva ledningsnäten för 10,000 och 3,300 volt och 50 perioder i mindre utsträckning ombyggts, hvarjämte mellan Onan och omformarestationen förlagts en kabelledning för 3,300 volt, för att dessa stationer skulle i full utsträckning kunna användas som reserv för hvarandra.

Koncessioner för följande ledningar hafva under år 1910 beviljats af Eders Kungl. Maj:t:

1.    Luftledning    från    Håkantorp till Helås, 10,000 volt, den 21 januari.

2.    Luftledning    från    Sköfde till Nedergården, 10,000 volt, den 15 april.

3.    Kabel från ställverket till Stridsberg & Björcks anläggning å Knorren, 10,000 volt, den

7 juli.

4.    Luftledning    från    Götalinjen till Haneströms fabriker, 10,000 volt, den 29 juli.

5.    Luftledning    och    kabel från Vargölinjen till Brinkebergskulle, 10,000 volt, den 26 aug.

6.    Luftledning    från    Göteborg till Agnesberg, 10,000 volt, den 30 sept.

7.    Luftledningar vid Vårgårda, 190 volt, den 30 sept.

8.    Luftledning från Alingsås till Vekaryd, 10,000 volt, den 8 oktober.

9.    Luftledning från Alingsås till Vårgårda, 10,000 volt, den 28 oktober.

10. Luftledning från Skara till Falköping, 10,000 volt, den 18 november.

11.

Luftledning från Axvall-linjen till Götala egendom, 5,800 volt, den 9 december. Dessutom har underdånig ansökan om koncession för en luftledning från Vårgårda-linjen till Alefors för 5,800 volt inlämnats den 14 november och för en luftledning från Göteborg till Säfvenäs för 10,000 volt den 5 december.

Nyanslutning under år 1910.

Under 1910 hafva följande anläggningar blifvit anslutna till Trollhätte kraftverk:

d. 1 febr. d. 25 mars d. 25 d. 26    »

d. 16 april d. 3 juni d. 6    »

d. 20    »

d. 24 juli d. 14 aug.

10,000-volts-linjen Håkantorp—Helås 50,000 10,000 10,000 10,000 10,000 10,000 10,000 10,000 10,000 10,000 10,000 10,000 5,800 5,800

lågspänningsledningar i Vårgårda

linjerna till Göteborg och Alingsås . . linjen    ställverket—Stallbacka—Vargön

Lilla Edet—Göta sulfitfabrik

Göteborg—Agnesberg . . .

till Haneström......

ställverket—Knorren . . . . Alingsås—“Vårgårda . . . . Sköfde—Nedergården . . . . Forstena—Brinkebergsk ulle . till Stallbacka industriområde Göteborg—Hisingen . . . .

Alingsås—Vekaryd.....

till Götala........

Alefors........

25

. 21 okt. d. 23    »

d. 21 nov. d. 19 dec. d. 22    »

Högspänningslmjernas längd.

Uppgift angående längden af Trollhätte kraftverks högspänningslinjer vid 1910 års början och slut.

a)    50,000 volt, 3-faslinjer:

vid årets början.......

tillkommo under året.....

vid årets slut........

b)    10,000 volt, 3-faslin jer:

vid årets början.......

tillkommo under året.....

vid årets slut........

c)    5,800 volt, enfaslinjer: inkopplades under året ....

d)    3,300 volt, 3-faslinjer:

vid årets början.......

tillkommo under året.....

vid årets slut ........

71,? km. 99,1    »

71,2 km. 72,8    »

3,o km.

1,2 »

170,3 km.

144,o »

l,o »

5,1    »

Anvisade anslag.

Genom särskilda nådiga bref har Eders Kungl. Maj:t utanordnat de af 1907, 1908 och 1909 års riksdagar beviljade anslag å tillsammans 4,000,000 kronor för anläggning af ledningar, afsedda att distribuera elektrisk energi från statens kraftstationer vid Trollhättan, samt för därmed sammanhängande arbeten.

Vidare har Riksdagen, med bifall till Eders Kungl. Maj:ts i statsverkspropositionen år 1910 gjorda framställning, för år 1911 beviljat ytterligare ett belopp af 1,000,000 kronor för samma ändamål med rätt för Eders Kungl. Maj:t att låta förskottsvis under år 1910 af tillgängliga medel utanordna 500,000 kronor. Detta sistnämnda anslag behöfde emellertid icke tagas i anspråk under år 1910.

Anläggningskostnader vid 1910 års slut.

Primära linjer:

496,649: 56 99,961: 41 823,515: 02 169,282: 30

73,581: 26 1,662,989:55

Skaralinjen . .

Sköfdelinjen . .

Göteborgslinjen .

Alingsåslinjen .

Utledningsknippet Sekundärstationer:

112,854: 25 95,484: 67 51,937: 91 151,481: 17 55,880: 53 439,787: 65

96,424: 10 1,003,851: 28 ..... 374,599: 96

Håkan torp ...

Skara .....

Sköfde.....

Lilla Edet ...

Nol.......

Göteborg ....

Alingsås.....

Sekundära linjer . . .

41,721: 12 36,406: 94 17,762: 44.

13,170: 04 11,950: 57 3,887: 50 19,735: 24 1,558: 50 15,244: 76

18,403:47 3,221,281:37

..... 283,870: 37

..... 78,863:81

..... 37,999:09

Tertiärstationer ....

Tertiärnät......

Elektricitetsmätare . .

Maskiner till uthyrning Elektriska ledningar i bostäder för kraftverkets personal . . . Tomterna n:r 7 och 8 i kvarteret Göta i Trollhättan . . . .

F. d. epidemisjukhustomten i Trollhättan.........

Förrådsbyggnader....................

Utredningar och diverse.................

Telefonanläggningar...................

Omformarestation vid Trollhättan.............

Värde å materialier...................

Värde å inventarier...................

Redogörelse för driften.

I. I kraftstationerna genererad energi.

Antal kw.-timmar.

a) till 25-periodsnätet:

i prov. kraftstationen, 10,000 volt: Generator n:ol...........

439,891

746,424

1,186,315

i Trollhätte kraftstation, 10,000 volt:

Generator n:o 1............

»    » 2............

»    »3............

7,652,800

6,381,500

8,772,400

3,245,000 26,051,700

i Göteborgs elektricitetsverk, 6,000 volt: under turbinprof i Trollhättan.......

18,530

Summa kw.-timmar 27,256,545

emot 1,117,622 år 1909.

b) till 50-periodsnätet:

i Malgöns kraftstation, 3,300 volt:

Generator n:o 1...........

» 2...........

CO TT xo

189,487

184,007

202,895

179,525

134,567

890,483

i Önans kraftstation, 700 volt:

Generator n:o 1.........

» 2.........

»    3........ . .

»    4........

376,096

345,820

613,050

571,015

542,597

2,448,578

i prov. kraftstationen: Generator G 50, 10,000 volt » G 51,    3,300 »

670,324

173,607

843,931

emot 4,089,119 år 1909.

Summa kw.-timmar 32,081,564

emot 5,206,741 år 1909.

Af den 25-periodiga energien hafva 122,515 kw.-tim. omformats till 50-periodig, hvar-vid erhållits 92,520 kw.-tim. Hela den vid 50 perioder producerade energien uppgick således till 4,182,992 + 92,520 = 4,275,512 kw.-tim.

Af den i Malgöns kraftstation producerade energien hafva 22,107 kw.-tim. utgjort stationens egen förbrukning och resten, 868,376 kw.-tim., afgifvits till 3,300-volt-nätet.

Af den i Önans kraftstation producerade energien hafva 85,827 kw.-tim. åtgått till magnetisering och belysning samt 144,500 kw.-tim. gått förlorade i upptransformatorerna, hvadan den till distributionsnäten afgifna energien utgör 2,218,251 kw.-tim., däraf 1,146,501 kw.-tim. till 10,000-volt-nätet och 1,071,750 kw.-tim. till 3,300-volt-nätet.

Af den i prov. kraftstationen producerade energien hafva 670,324 kw.-tim. afgifvits till 10,000-volt-nätet och 173,607 kw.-tim. till 3,300-volt-nätet.

Den i omformarestationen från 25 till 50 perioder omformade energien, uppgående till 92,520 kw.-tim. har afgifvits till 10,000-volt-nätet.

Till 50-periodsnäten hafva alltså afgifvits följande energimängder: vid 10,000 volt:

1,146,501 kw.-tim. 670,324    »

92,520    »

Summa kw.-timmar

642,027

Sammanställning af genererad energi:

a)    till 25-periodsnätet

b)    » 50-    »

c)    likström.....

27,256,545

4,182,992

642,027

188,548

402,404

51,075

642,027

c) till likströmsnätet:

i Trollhätte kraftstation: Likströmsgenerator n:o 1 . .

» » 2 . .

Provisorisk omformare

från Önans kraftstation

» prov. kraftstationen omformarestationen

vid 3,300 volt:

Summa 2,113,733 kw.-tim.

För de olika näten hafva maximiproduktionen och maximibelastningen uppgått till följande belopp samt infallit vid nedan angifna tider:

Maximiproduktionen pr dygn.

d. ²²/i2

d. ²% d. ¹⁵/l2

274,400 kw.-tim. 16,012    »

4,356    »

för 25-periodsnätet » 50-    »

» likströmsnätet

Maximibelastningen.

för 25-periodsnätet vid 50,000 volt    . .

10,000 »    . .

» 25-

» 25-» 50-» likströmsnätet

totalt

. . d. ⁸/i2 kl. 16:30

. . d. ¹⁷/12 kl. 1

. . d. ²⁰/i2 kl. 16:30 . . d. ²V9 kl. 9:30 d. ²²/n kl. 16

218 »

II. Energiens förbrukning

(enligt uppmätning och beräkning).

a) från 25-periodsnätet:

inom Trollhätte-distriktet: Trollhätte kanals ombyggnad . Industriområdet vid Stallbacka . Öfriga förbrukare......

Antal kw.-timmar.

29,738

8,483,343

382,515

8,895,596

inom Skar a-distriktet: från Håkantorps sekundärstation » Skara    »

» Sköfde    »

427,037

393,113

509,802

1,329,962

inom Göteborgs-distriktet: från Lilla Edets sekundärstation » Göteborgs    »

» Alingsås    »

2,082,518

12,587,937

282,740

14,953,195

Förluster i transformatorer och linjer samt egen förbrukning för belysning och uppvärmning...........................

2,077,792

b) från 50-periodsnätet i Trollhättan:

vid 10,000 volt:

Strömslund och Arvidstorp .....

Diverse förbrukare (kostnadsfritt) . . . , Öfriga förbrukare...........

Summa kw.-timmar 27,256,545

10,432

3,015

1,859,898

1,873,345

vid 3,300 volt:

Trollhättans kommunala belysningsverk..........

Kraftstationens anläggning.......-.......

Trollhätte kanals ombyggnad..............

Trollhätte kanalverk ..................

Diverse förbrukare i Trollhättan, å egnahemsområdet in. m. .

Öfriga förbrukare (kostnadsfritt).............

Förluster i transformatorer och linjer samt egen förbrukning för belys-

140,120

533,834

757,528

164,129

455,941

15,670

2,067,220

ning m. m

334,947

c) likströmsenergi (för kraftverkets eget behof):

till belysningsnätet...............

» kraftnätet.................

» generatorernas magnetisering.........

förluster i aekumulatorbatteriet..........

122,280

112,397

368,850

38,500

Summa kw.-timmar 642,027

Ackumulatorbatteriet har under år 1910 upptagit 601,567 amp.-tim. samt afgifvit 462,695 amp.-tim., hvadan dess verkningsgrad med afseende å elektricitetsmängden i genomsnitt varit 76,9 %.

III. Inkomster för elektrisk energi m. m.

a) från 25-periodsnätet:

inom Trollliätte-distriktet; Trollhätte kanals ombyggnad . Industriområdet vid Stallbacka öfriga förbrukare......

inom Skar a-distriktet: från Håkantorps sekundärstation » Skara    »

» Sköfde    »

Kronor.

2,033: 79 63,847: 55

79,731: 40 145,612:74

20,109: 00 19,012: 08 13,608:30

52,729: 38

inom Göteborg sdistriktet: från Lilla Edets sekundärstation » Göteborgs    »

» Alingsås    »

36,756: 66 212,191: 23

12,042:46 260,990: 35

b) från 50-periodsnätet i Trollhättan:

vid 10,000 volt:

Strömslund och Arvidstorp...............

Öfriga förbrukare...................

vid 3,300 volt:

Trollhättans kommunala belysningsverk.........

Kraftstationens anläggning...............

Trollhätte kanals ombyggnad..............

Öfriga betalande förbrukare i Trollhättan, å egnahemsområdet

Summa kronor 459,332: 47

2,716: 23 43,427:37

46,143: 60

m. m.

14,112: 90 6.050: 00 19,923: 47 23,041: 86

63,128: 23

Summa kronor 109,271: 83

4,476: 79 25,500: 00 193:23 10,029: 58

c) öfriga inkomster:

Hyresinkomster för bostäder för kraftverkets personal

Arrendeafgift för fabriker å önan........

Diverse inkomster...............

Räntor ....................

Sammandrag af inkomsterna:

459,332: 47 109,271: 83 40,199: 60

a) från 25-periodsnätet

b)

50-

c) öfriga inkomster

Summa kronor 608,803: 90

Dessa inkomster fördelas på följande sätt:

a) Af inkomsterna för 25-periodig energi komma kr. 25,390:09 för Skara-distriktet under årets två första kvartal på provisoriska kraftstationen och resten, kr. 433,942: 38, på kraftverket.

b) Inkomsterna för 50-periodig energi fördelas mellan Malgöns kraftstation, önans kraftstation och prov. kraftstationen (omformarestationen) sålunda:

Inkomsterna för 10,000 volts energi fördelas mellan önans kraftstation och prov. kraftstationen i proportion till de från resp. stationer till 10,000-volt-nätet levererade kw.-timmarna, uppgående till 1,146,501 eller 60,oi % från Önans kraftstation och 762,844 eller 39,% % från prov. kraftstationen.

Inkomsterna för 3,300 volts energi fördelas mellan de tre stationerna i proportion till de från stationerna till 3,300-volt-nätet levererade kw.-timmarna, sedan afdrag gjorts för kostnadsfritt levererad energi. Sålunda afgår för Malgöns kraftstation 182,814 kw.-timmar till kanalverket samt för Önans kraftstation och prov. kraftstationen resp. 245,818 och 39,490 kw.-timmar till kraftstationens anläggning. Inkomsterna skola därför fördelas proportionellt mot följande siffror:

för Malgöns kraftstation

» Önans    »

♦

» prov. kraftstationen

De till dessa stationer hörande inkomsterna blifva sålunda: för Malgöns kraftstation:

41,oo % af 63,128: 23 = 26,304: 25 kr.,, hvilket belopp tillföres kanalverkets inkomster.

» Önans kraftstation:

60,Oi % af 46,143: 60    .................

50,19 % » 63,128:23    .................

868,376—182,814 = 685,562 kw.-tim. = 41,oo 1,071,750—245,818 = 825,932 173,607— 39,490 = 134,117

= 50,19 %, =    8,15 °/o.

27,704: 62 kr. 31,684: 64    »

Summa 59,389: 26 kr.

Häraf höra inkomsterna för tiden Vi—²⁴/3, kr. 13,856: 79 till fond C, under det att resten, kr. 45,532: 47, kommer på kraftverket;

för prov. kraftstationen:

18,438: 98 kr. 5,139: 34 »

39,90 % af 46,143: 60 8,15 % » 63,128:23

Summa 23,578: 32 kr.

c) Af »öfriga inkomster» föres till fonden C, enligt nådiga brefvet den 28 juni 1907, arrendeafgiften för fabriker å önan för tiden Yi—²⁴/3, uppgående till kr. 7,933: 33, jämte å samma tid belöpande del af räntorna, kr. 1,201: 12, under det att återstoden af nämnda

6—111554 Kumjl. Vattenfallsstyrelsens ber.

arrendeafgift, kr. 17,566: 67, och af räntorna, kr. 8,828: 46, järnte hyror och diverse inkomster föres till kraftverkets inkomster.

I enlighet härmed blifva samtliga inkomster fördelade sålunda:

Kronor.

Malgöns kraftstation: Försåld 50-periodig energi Fonden C:

Försåld 50-periodig energi.......

Arrendeafgift för fabriker å Önan . . .

Räntor...............

Provisoriska kraftstationen:

Försåld 25-periodig energi.......

13,856: 79 7,933:33 1,201: 12

26,304: 25

22,991: 24

50-

25,390: 09 23,578: 32

48,968:41

Kraftverket efter den 24 mars 1910: Försåld 25-periodig energi . .

50-

Hyresinkomster för bostäder . . Arrendeafgift för fabriker ä Onan

Räntor...........

Diverse inkomster.......

433,942: 38 45,532: 47 4,476: 79 17,566: 67 8,828:46 193: 23

510,540: —

Summa kronor 608,803: 90

Af Knngl. Maj :t den 26 nov. 1909 fastställd stat. Kronor.

IV. Driftkostnader.

Verkliga

kostnader.

Kronor.

100,780: — I. 19,975: —

Aflöningsstaten .

Hyresersättningar

61,135: 59 13,754:40

120,755: —

74,889: 99

II.

73,500: — 70,500: —

Omkostnadsstaten.

Kraftstationen med bostäder:

Drift........

Underhåll......

29,064:32 9,117: 24

7,500: — 10,500: —

7,000: — 30,000: —

9,000: —

20,000: —

De äldre stationerna:

Drift......

12,040: 38 4,185: 53

3,821:31 19,768: 87

6,269: 43 4,699: 33

348,755: —

Transport 163,856:40

Af Kungl. Maj:t den 26 nov. 1909 fastställd stat. Kronor.

Verkliga

kostnader.

Kronor.

348,755: —

6,000: —

3,000: —

Allmänna omkostnader:

Omkostnader för distribution »    » mätare

Transport 163,856: 40

5,239: 53 969: 14

35,000: —

6,000: — 20,000: — 418,755: —

Expenser:

f Telefon, porto, skrif- och ritmateriel, trycksaker 1 | Skrif biträd en, ritare, springpojkar, kontorskostnader] Bidrag till vattenfallsstyrelsens utgiftsstat m. m. enligt

nådigt bref den 4 juli 1910............

Läkarevård, medicin, pensioner............

Oförutsedda utgifter................

12,329: 63

12,862: 95 2,139: 03 6,228: 68

Summa kronor 203,625: 36

Med afseende å denna jämförelse är att märka:

Vissa i afiöningsst.aten upptagna befattningar hafva ej blifvit tillsatta, och andra hafva blifvit tillsatta först under årets lopp, så att aflöningar ej utgått för hela året.

Driftkostnaderna för Trollhätte kraftstation och en stor del af distributionsanläggnin-garna omfatta blott tiden från kraftstationens och resp. anläggnings igångsättning, under det att den fastställda staten är beräknad för helt år.

Underhållskostnaderna äro likaledes beräknade för helt år och efter de belopp, som kunna anses normala för liknande anläggningar. Det ligger då i sakens natur, att utgifterna under det första driftåret böra blifva lägre än beräknats, så mycket mera, som en stor del af förekommande reparationer faller inom leverantörernas garanti.

Kronor.

Driftkostnaderna fördela sig sålunda:

8,829:45

Malgöns kraftstation............

Önans kraftstation:

2,943: 64 9,695:81

för tiden Vi—²⁴/3...........

12,639: 45 12,532: 33 108,366: 32 38,130: 88 10,263: 98 12,862: 95

»    »    ²⁵/s—³¹/i2..........

Provisoriska kraftstationen.........

Trollhätte kraftstation...........

Administrationskostnader..........

Omkostnader för bostäder, vägar, planteringar Bidrag till vattenfallsstyrelsens utgiftsstat in. m

Summa kronor 203,625: 36

V. Driftkostnader och inkomster pr levererad kilowatt-timme.

1) Malgöns kraftstation med tillhörande distributionsnät (exkl. kanalbelysningen).

I kraftstationen hafva genererats 890,483 kw.-tim. samt afgifvits till fördelningsnäten 868,376 kw.-tim. Driftkostnaderna (exkl. ränta och amortering) hafva utgjort kr. 8,829: 45 eller 1,02 öre pr afgifven kw.-tim.

182,814 kw.-tim. hafva levererats kostnadsfritt, och för öfriga 685,562 kw.-tim. hafva inkomsterna, efter afdrag af kr. 324: —, utgörande ersättning från Trollhättans kommun för belysning utmed kanalen, uppgått till kr. 25,980: 25 eller 3,79 öre pr kw.-tim.

2)    Onans kraftstation med tillhörande distributionsnät.

I kraftstationen hafva genererats 2,448,578 kw.-tim. samt afgifvits till fördelningsnäten 2,218,251 kw.-tim. Driftkostnaderna (exkl. ränta och amortering) hafva utgjort kr. 12,639: 45 eller 0,57 öre pr afgifven kw.-tim.

245,818 kw.-tim. hafva levererats kostnadsfritt, och för öfriga 1,972,433 kw.-tim. utgöra inkomsterna kr. 59,389: 26 eller 3,oi öre pr kw.-tim.

3)    Provisoriska kraftstationen med distributionsnät.

I kraftstationen hafva genererats (och omformats) 2,122,766 kw.-tim, hvilka samtliga afgifvits till fördelningsnäten. Driftkostnaderna (exkl. ränta och amortering) hafva utgjort kr. 12,532: 33 eller 0,59 öre pr afgifven kw.-tim.

39,490 kw.-tim. hafva levererats kostnadsfritt och för öfriga 2,083,276 kw.-tim. utgöra inkomsterna kr. 48,968: 41 eller 2,35 öre pr kw.-tim.

4)    Trollhätte kraftstation med distributionsnät.

I kraftstationen hafva genererats 26,051,700 kw.-tim. Driftkostnaderna (exkl. ränta och amortering) hafva uppgått till kr. 108,366: 32 eller 0,4IG öre pr kw.-tim.

Till fördelningsnäten hafva afgifvits 26,070,230 kw.-tim. för hvilka inkomsterna utgjort kr. 433,942: 38 eller 1,gg öre pr kw.-tim.

VI. Vid 1910 års utgång träffade aftal om leverans af elektrisk energi.

(Siffrorna afrundade till hela kilowatt.)

E f f e k t b e 1 o p p.

Maximum.

Minimum eller antal kw., för hvilket betalning erlagts under 1910.

Trollhätte-distriktet...........

Skara-distriktet:

Håkantorp-stationens distributionsområde Skara-Sköfde-

Götehorgs- distriktet:

Lilla-Edet-stationens Göteborgs-Alingsås-

12,942

14,673

156

364

230

821

185

794

490

650

4,434

15,668

256

836

Räkenskapsutdrag.

Balans-räkning.

Tid årets början.

Yid årets slut.

Tillgångar.

Fastigheter, inköpta från Trollhättans elektriska kraftaktiebolag

Utredningskostnader m. m..................

Kraftstationens anläggning:

Vattenverkets anläggningskostnader...........

Elektrisk utrustning..................

Materialier.......................

Inventarier.......................

Hotell Utsikten.....................

6,824,378: 43 597,249: 39 103,431: 64 420,559: 82

2,060,000: — 65,438: 17

2,060,000: — 80,886: 68

7,707,752: 35 1,340,606: 53

3,500: — 35,000: —

Fordringar....................'. . .

I hank innestående medel............... .

Distributionslcdningar, understationer m. m..........

Provisorisk kraftstation, som under året ändrats till omformarestation ........................

Materialier.........................

Inventarier ........................

7,945,619: 28 9,388: 55 415,165: 69

8,370,173: 52

9,086,858: 88 49,806: 19 513,648: 29

9,650,313: 36

2,401,929: 64

3,221,281: 37

266,385: 09 77,676: 38 17,097: 59

283,870: 37 78,863: 81 37,999: 09

Fordringar........................

I bank innestående medel.................

Diverse fordringar....................

Disponibelt öfverskott å kraftverkets drift efter den ²⁴/s 1910:

Fordringar......................

I bank innestående medel...............

Fonden C:

Fordringar......................

I bank innestående medel...............

Behållna inkomsten af provisoriska kraftstationen:

Fordringar......................

2,763,088: 70 8,733: 19 250,729: 36

3,622,014: 64

12,417: 69 98,662: 33

3,022,551: 25

209,500: 60

229,156: 49 89,963: 99

129,085: 24

3,831,515:24 11,049: 29

319,120: 48

111,080: 02

129,085: 24

57,525: 09

93,961: 17

Summa

13,686,768: 05

16,175,931:46

Skulder.

Vattenverkets debiteringskonto............. . .

Kraftverkets    »    ...............

Outtagna aflöningars konto............. . . .

Elektrisk energis konto..................

Disponibla medels konto:

Öfverskott å kraftverkets drift efter den ²⁴/s 1910 . . . .

Fonden C ......................

Behållna inkomsten af provisoriska kraftstationen . . . . Behållna inkomsten för år 1909 af vissa bostadshus . . . Räntor å anslagsmedel:

för kraftstationens anläggning............

för anläggning af distributionsledningar m. m.....

111,080: 02 57,525: 09 979: 67

38,453: 24 22,551: 25

230,589: 27

4,030: 05 145: 75 2,154: 34 3,739- 48

319,120: 48 129,085: 24 93,961: 17 979:67

50,313: 36 31,515: 24

635,044: 78

Kapitalbehållning- kronor

13,456,178: 78

15,540,886: 68

Disponeradt kapital.

Kapitalbehållning vid årets början ............

Från Trollhätte fastighetsförvaltning omföres den del af köpeskillingen för Hotell Utsikten, som gäldats af anslaget för kraftstationens anläggning..............

Kraftverkets utredningskostnader har ökats med det belopp, som enligt beslut af 1907 års riksdag anvisats för ersättande af kostnaderna för två rättegångar rörande vattenrätt m. m. vid Trollhättan.............

(Detta belopp lyftes i riksgäldskontoret år 1907 af statskontoret, som förskotterat ofvannämnda kostnader, och kom därför ej med i Trollhätte kanal- och vattenverks räkenskaper.)

Under året lyftade anslag:

för kraftstationens anläggning............

för anläggning af distributionsledningar m. m......

Kapitalbehållning vid årets slut..............

kronor 13,456,178: 78

19,259: 39

15,448: 51

1,250,000: — 800,000: —

2,084,707: 90

kronor 15,540,886:68

Resultat af rörelsen under året.

1) Fonden C {kraftstationer och fabriker å Önan intill den ²% 1910).

kronor

Inkomster............

Driftkostnader:

Önans kraftstations driftkostnader Diverse underhållskostnader m. m.

Öfverskott............

Disponibel behållning från år 1909 .

»    » till år 1911

22,991: 24

2,943: 64 2,042: 38

4,986: 02

kronor

18,005: 22 111,080:02

kronor

129,085: 24

2) Provisoriska kraftstationen.

Inkomster...........

Driftkostnader.........

Öfverskott...........

Disponibel behållning från år 1909 »    » till år 1911

kronor

kronor

kronor

48,968:41 12,532: 33

36,436: 08

57,525: 09

93,961: 17

3) Kraftverket efter den 24 mars 1910.

Inkomster....................

Driftkostnader:

Önans kraftstations driftkostnader .......

Trollhätte kraftstations »    .......

Administrationskostnader............

Omkostnader för bostäder, vägar, planteringar . . Bidrag till vattenfallsstyrelsens utgiftsstat m. m.

Öfverskott....................

kronor

9,695: 81 108,366: 32 38,130: 88 10,263: 98 12,862: 95

kronor

510,540: —

179,319: 94

331,220: 06

Detta öfverskott redovisas sålunda:

Till statskontoret hafva inlevererats tillsammans med afkastningen från de år

12,099: 58 319,120: 48

1908 inköpta fastigheterna vid Vargön............ . .

Disponibla medel..........................

Summa kronor 331,220: 06

Sammanställning af Trollhätte kraftverks driftsöfverskott för året.

18,005: 22 36,436: 08 331,220: 06

1)    Fonden C, kraftstationer och fabriker å Önan under tiden ¹/i—²⁴/3 1910 . .

2)    Provisoriska kraftstationen......................

3)    Kraftverket efter den 24 mars 1910.................

Summa kronor 385,661:36

TROLLHÄTTE FASTIGHETSFÖRVALTNING.

Till denna förvaltningsgren hafva hänförts såväl de fastigheter, hvilkas afkastning enligt föreskrift i nådiga brefvet den 28 juni 1907 skall ingå till vissa med A och B betecknade fonder, som äfven den öfriga statsegendom, som ingår i det vid Trollhättans samhälle belägna sammanhängande fastighetskomplexet. Den till Trollhätte fastighetsförvaltning hörande egendomen utgöres sålunda af:

fastigheter motsvarande fonden A, nämligen tomter inom Trollhättans till stadsplan indelade område jämte öfriga delar af de från Nya Trollhätte kanalbolag inköpta hemmanen Stora och Lilla Hoijum, Hjulkvarn och Stafvered; fastigheter motsvarande fonden B, nämligen de år 1906 från Trollhättans elektriska kraftaktiebolag inköpta jordegendomar, hvilka finnas närmare angifna i styrelsens för Trollhätte kanal- och vattenverk underdåniga berättelse för år 1907, äfvensom hemmanet Stallbacka, lägenheterna »åtta holmar i Göta älf» och hemmanet Sylte Kronogården, hvaremot Trollhätte strömmar, som hittills hänförts till de mot fonden B svarande fastigheterna, böra öfverföras till kraftverket;

den enligt beslut af 1907 års riksdag inköpta lägenheten Holmen, afsöndrad från x/2 mtl Hörlycke i Gärdhems socken; enligt nådigt bref den 18 oktober 1907 inköpta:

168 st. aktier i Holmens tegelbruks aktiebolag; hemmanet Slätthult i Gärdhems socken;

• enligt nådigt bref den 24 januari 1908 inköpta:

lägenheten Bergsryggen, afsöndrad från Ve mtl Torsered n:r 1 i Vassända-Naglums socken; hotell Utsikten med därtill hörande område af två lägenheter, afsöndrade från V2 mtl Aker n:r 1, samt två lägenheter, afsöndrade från ¹¹/i6 mtl Stora Hoijum n:r 2 i Trollhättans socken.

De fyra sistnämnda inköpen äro verkställda för medel, som af Eders Kungl. Maj:t anvisats att utgå af det af 1907 års riksdag beviljade anslaget å 300,000 kronor för inköp af fastigheter, som kunde erfordras för statens dåvarande eller blifvande anläggningar vid Trollhättan.

Då emellertid något definitivt beslut ännu icke fattats angående sammanslagning af dels ofvannämnda fonder A och B, dels afkastningen af fonderna och af öfrig hithörande egendom, kommer styrelsen att i efterföljande räkenskapsutdrag lämna redovisning jämväl för hvarje fond, resp. fastighet, för sig.

Lägenheten Holmen, som numera fullständigt tagits i anspråk för Trollhätte kanals ombyggnad, har under året öfverförts till kanalombyggnaden.

Såsom vattenfallsstyrelsen anmälde i underdånig skrifvelse den 5 sept. 1910, försålde Holmens tegelbruksaktiebolag under året till Eders Kungl. Maj:t och kronan den fastighet vid Trollhättan, å hvilken bolaget bedrifvit sin rörelse — hvilken fastighet behöfde tagas i anspråk för utförande af slusstrappan vid Trollhättan för den nya farleden från Vänersborg til

TROLLHÄTTE PASTIGHETSPÖRVALTNINÖ.

Göteborg — i sammanhang hvarmed bolagsstämman beslöt, att bolaget skulle upplösas och bolagets nettobehållning fördelas på aktieägarne. Med bifall till ett af vattenfallsstyrelsen i samma underdåniga skrifvelse afgifvet förslag rörande dispositionen af de belopp, som komme att utfalla på kronans aktier i bolaget, förordnade Eders Kungl. Maj:t därefter genom nådigt bref den 8 okt. 1910, att Trollhätte kanals ombyggnad skulle, mot erhållande af de belopp, som vid bolagets upplösning erhölles för kronans aktier i bolaget, till riksgäldskontoret inbetala hela inköpssumman för samma aktier, 84,000 kronor, att tillgodoföras nyssnämnda af 1907 års riksdag anvisade anslag å 300,000 kronor, med rätt för vattenfallsstyrelsen att, efter därtill af Eders Kungl. Maj:t lämnadt medgifvande, åter utfå förstnämnda belopp, 84,000 kronor, att användas för det af Riksdagen angifna ändamålet. Hvad sålunda blifvit anbefalldt, har under året fullgjorts.

Redogörelse angående rörelsen.

I. Fonden A.

a) Trollhättans till stadsplan indelade område.

Under året hafva försålts 9 tomter enligt de i nådiga brefvet den IG juni 1905 angifna grunder. Sammanlagda köpeskillingsbeloppet för dessa tomtförsäljningar utgjorde 38,840 kronor G3 öre, hvaraf dock endast 9,662 kronor 63 öre influtit kontant, men återstoden, kronor 29,178:—, motsvaras af intecknade räntefria köpeskillingsreverser, att gäldas medelst inbetalningar under 10 år.

Det bokförda värdet af åbyggnaderna å tomten n:r 4 i kvarteret Svan har under året minskats med 17,875 kronor, utgörande värdet af en af byggnaderna, hvilken måste rifvas för framdragande af den nya farleden Vänersborg—Göteborg, och som därför öfvertagits af Trollhätte kanals ombyggnad.

Huru tomtrörelsen inom Trollhättans till stadsplan indelade område utfallit under åren 1907—1910 framgår af följande tabell:

1910.

1907.

1908.

1909.

Försålda tomter

st,

21

12

m² 15,044,u

Summa köpeskilling.......

Under året inbetalda delar af köpeskillingar ..........

4,885,oi kr. 106,953:10    27,566:62

10,262,05 65,769: 67

5,890,oi 38,840: G3

31,432:43    29,838:27    33,701:85

46,210: 26

b) Egnahemsområdet å hemmanen iljulkvarn m. fl.

Enligt nådiga brefvet den 18 februari 1910 inedgafs en hvar arrendator af tomt inom det till stadsplan indelade området vid Trollhättan, som till följd af anläggningen af den nya farleden mellan Vänersborg och Göteborg nödgades afflytta från sin innehafda tomt, att med äganderätt förvärfva en bostadstomt å någon af kronans fastigheter vid Trollhättan.

Med anledning häraf gjorde 7 st. dylika tomtarrendatorer framställningar om att få inköpa egnahemstomter, hvilka framställningar af styrelsen biföllos. Af dessa kommo 4 tomtförsäljningar på egnahemsområdet vid Hjulkvarn, Stafvered och Stallbacka, hvaraf dock endast en tomt togs i besittning under år 1910. Köpeskillingen för ifrågavarande tomt erlades kontant med kronor 886: 60.

7—111554 Kungl. Vattenfallsstyrelsens ler.

TROLLHÄTTE FASTIGHETSFÖRVALTNING.

Inom egnahemsområdet å Hjulkvarn, Stafvered och Stallbacka hafva under året 28 tomter upplåtits med tomträtt på en tid af 75 år.

Den stagnation i egnahemsrörelsen, som under 1909 var rådande, efterträddes särskildt under förra delen af 1910 af en tidigare efterfrågan å upplåtelse af tomter med tomträtt.

Under innevarande år har däremot egnahemsverksamheten varit mycket ringa. Främsta orsaken härtill torde vara, att egnahemsspekulanter ställa sig afvaktande, huruvida hos Eders Kungl. Maj:t gjord framställning om rätt att få förvärfva tomter med äganderätt eller, alternativt, om ändring af hittills tillämpade villkor för upplåtelse af tomter med tomträtt kommer att af Eders Kungl. Majrt bifallas eller ej.

A ofvannämnda egnahemsområde voro vid 1911 års början 121 tomter bebyggda. Ordnandet af vägar inom egnahemsområdet har fortgått, så att vid 1910 års slut 2,444 m. väg var anlagd; häraf voro 1,590 m. 5 meter, 363 m. 4 meter och 491 m. 3,o meter breda.

Till

samma tid hafva nedlagts: 3,846 meter adoppsledningar, hvaraf 1,077 meter 23 cm:s ledning och 1,8.94 meter 15 c:ms ledning jämte 875 meter 30 X 40 c:ms kulvert.

Omfattningen af styrelsens egnahemsrörelse under åren 1907—1910, i hvad den afser nu ifrågavarande egnahemsområde, framgår af följande tabell:

1910.

1909

1908.

1907.

Försålda tomter

st.

30

46

nr

Summa köpeskilling ....

Under året inbetalda delar af köpeskillingar » Med tomträtt upplåtna tomter.....

20,198

. . kr. 23,938: 75 2,275: 75

33,134

682

886:60

39,127: 85 4,771:70    6,017:—    5,987: —

16

28

1,398

11,218    18,883:37

Summa under året inbetalda tomträtts-afgifter............

kr.

497:41    1,474:60

II. Byggnadslanemedel

Under år 1910 har från riksgäldskontoret lyftats återstoden, 100,000 kronor, af det anslag å 400,000 kronor, som af 1908 års riksdag anvisats till utlämnande af byggnadslån, och som genom nådigt bref den 12 juni 1908 ställdes till styrelsens för Trollhätte kanal- och vattenverk förfogande. Hela det af Riksdagen beviljade anslaget till byggnadslån har följaktligen numera utbekommits.

Under året hafva af dessa medel utlämnats byggnadslån till belopp af 101,950 kronor.

Det fonden A lämnade förskott har under året minskats till 39,461 kronor 43 öre.

III. Fonden B.

a) Egnahemsområdet å Sylte Itronogården.

Såsom omförmäldes i styrelsens underdåniga berättelse för år 1909, lät styrelsen under nämnda år utarbeta plan för ett egnahemsområde å egendomen Sylte Kronogården. Sedan denna plan med underdånig skrifvelse den 26 febr. underställts Eders Kungl. Maj:ts godkännande, blef densamma i nåder fastställd den 29 april 1910.

Inom det nya egnahemsområdet hafva under år 1910 upplåtits 5 tomter med tomträtt på en tid af 75 år.

På grund af nådiga brefvet den 18 februari 1910, hvilket omnämnts bär ofvan under fonden A, hafva under år 1910 å egnahemsområdet vid Sylte försålts 3 st. tomter till ett sammanlagdt köpeskillingsbelopp af kronor 2,986: 24, hvaraf kontant influtit kronor 2,041: 24, under det att återstoden, kronor 945: —, motsvaras af intecknad räntefri köpeskillingsrevers att gäldas medelst inbetalningar under 10 år.

A ofvannämnda egnahemsområde voro vid 1911 års början 8 tomter bebyggda.

I samband med upplåtelse af tomter å egnahemsområdet vid Sylte hafva diverse mindre dränerings-, väg- och planeringsarbeten utförts till en kostnad af 1,474 kr. 40 öre.

b) Föreslaget egnahemsområde å hemmanet Arvidstorp.

För att tillmötesgå behofvet af egnahemstomter å västra stranden af Göta älf vid Trollhättan samt för att med större framgång kunna förmå egnahemsspekulanter att slå sig ned å kronan tillhöriga områden vid Trollhättan har styrelsen under år 1910 låtit utarbeta plan för ett nytt egnahemsområde å det under styrelsens förvaltning ställda hemmanet Vs mantal Arvidstorp å älfvens västra strand. Denna plan har styrelsen med underdånig skrifvelse den 24 oktober 1910 öfverlämnat till Eders Kungl. Maj:t under anhållan om fastställelse å densamma.

c) Industriområdet vid Stallbacka.

Under år 1910 fullbordades till en längd af 1,534 m. de 5 m. breda vägarna från Hjulkvarn till lastbryggan och fram till industritomterna, hvarjämte byggdes en 168 m. lång och 3 m. bred väg för Stallbacka gård.

Terrasseringen och öfverbyggnaden af bredspårig järnväg är äfven utförd. Järnvägen är direkt fortsättning på Bergslagernas järnvägs spår ned till lastplatsen vid kanalen. Järnvägens längd är 1,154 m. Dessutom har utförts terrassering för järnvägsspår in till tomterna n:r 1, 2 och 3, men hafva de industriella anläggningarna å dessa tomter själfva utfört och bekostat öfverbyggnaden på dessa stickspår.

I närheten af Bergslagernas järnvägs station har, såsom omförmäldes i styrelsens underdåniga berättelse för år 1909, uppsatts en stenkross, för att ur den där befintliga sten ti p pen krossa makadam såväl till vägarna på industriområdet som till försäljning åt väghållnings-skyldige inom distriktet. Frider året hafva i denna stenkross krossats 3,557 m³ makadam.

Vid industriområdet är utförd en 20 m. lång lastbrygga af trä, men äro kostnaderna för denna brygga påförda kanalverkets omkostnadsstat.

Trollhättans elektriska kraftaktiebolag har under år 1910 tagit i besittning det område om c:a 2 hektar, som enligt köpekontrakt den 26 juni 1906 med äganderätt tillförsäkrats nämnda bolag. Ifrågavarande område, som betecknats som tomten n:r 1, innehafves emellertid numera af Trollhättans elektrothermiska aktiebolag.

per år.

Till aktiebolaget Difosfat har dessutom på kortare tid utarrenderats en del af tom

Järnkontoret har från den 1 januari 1910 på en tid af c:a 3 år arrenderat tomterna n:ris 2 och 3 mot en arrendeafgift af kr. 5,525:

ten n:r 10.

d) Hemmanet Stallbacka.

Vid lägenheten Skogstorpet å Stallbacka ägor har uppförts ett bostadshus för en kostnad af 7,543 kr. 50 öre.

Tillgångar.

Räkenskapsutdrag.

Balans-räkning.

Yid årets början.

Tid .årets slut.

Fastigheter motsvarande fonden A..............

Fonden A:

Åbyggnader å tomten n:o 4 i kv. Svan..........

Mönsterbyggnader....................

Reverser å byggnadslån k A % . ............

Reverser å oguldna köpeskillingar för försålda tomter . . .

Summa

28,875: — 21,338: 81 104,600: -284,028: 66

967,330: 41

675,644: 31

438,842: 47

11,000: — 21,338: 81 98,615: 16 262,700: 32

Afgår skuld till byggnadslånemedlen...........

Egnahemsområdets å Hjulkvarn m. m. anläggningskostnader . . Byggnadslånemedel:

Reverser å byggnadslån ä 4Vs %.............

I bank innestående medel............... .

Kassa-konto......................

Fordran af fonden A . .................

Öfriga fordringar..........-..........

Fastigheter motsvarande fonden B..............

Fonden B: revers å ogulden köpeskilling för försåld tomt . . .

Industriområdets å Stallbacka anläggningskostnader......

Husbyggnad å Stallbacka..................

Egnahemsområdets å Sylte Kronogården anläggningskostnader .

Fordran af fonden B....................

Från statskontoret erhållna lånemedel, innestående i bank . . .

Summa

393,654: 29 — 39,461: 43

354,192: 86 95,513: 35

149,150: — 41,778: 75 365: 63 96,609: 38 12,096: 24

300,000: — 438,600: —

251,100: — 102,921: 16

39,461: 43 6,517: 41

55,647: 89 7,543: 50 2,584: 95

400,000: — 435,613: 76 945: —

46,016: 67 33,983: 33

50,000: —

6,517; 41

Afgår fonden B:s skuld........

Lägenheten Holmen..........

Aktier i Holmens tegelbruks aktiebolag:

Aktier..............

Fordringar . . . v ........

Hemmanet Slätthult..........

Lägenheten Bergsryggen........

Hotell Utsikten:

Fastighet............

Fordringar...........

72,293: 75 — 18,852: 51

53,441: 24

10,000: —

84,000: — 4,097: 60

435,000: —

88,097

68,500

9,370

68,867: 50 9,491: 16

135,000: —

100,000: —

15,395: 09

115,395: 09

Summa

2,505,740: 88

2,209,104: 27

SJtulder.

Fonden A:

Nettobehållning.........

Upplånade medel ......

Riksgäldskontoret: byggnadslånemedel

Kungl. statskontoret: lån för anläggningar å industriområdet vid Stallbacka....................; . .

Disponibla medels konto:

Behållna inkomsten af aktier i Holmens tegelbruks aktiebolag Hypoteksföreningen för Västkustens städer..........

342,233: 09 96,609: 38

438,842: 47 300,000: —

400,000: —

50,000: —

4,097: 60 15,740: 61

808,680: 68

50,000: —

15,395: 09

465,395: 09

Disponeradt kapital.

Kapitalbehållning vid årets början............

Följande poster hafva under året påförts kapital-kontot:

kronor 1,697,060: 20

Fonden A

Egnahemsområdets å Hjulkvarn m. m. anläggningskostnader . .

Fonden B........................

De anläggningskostnader, soin bestridts af fonden B:s egna tillgångar .......................

Under år 1908 lyftade anslag för ersättande af omkostnaderna för inköp af:

hemmanet Slätthult...............

lägenheten Bergsryggen.............

354,192: 86 95,513: 35 945: —

3,441: 24

367: 50 120: 76

454,580: 71

Summa 2,151,640: 91

Till Trollhätte kanalverk har omförts värdet af de under åren 1905 och 1906 försålda tomterna (se kanalverket!) . . . . Ytterligare afgår värdet af under året försålda tomter:

från fastigheter motsvarande fonden A.........

251,958: 87

39,727: 23 2,986: 24

Till Trollhätte kanals ombyggnad har omförts:

lägenheten Holmen..................

Till riksgäldskontoret har inlevererats värdet å aktier i Holmens tegelbruks aktiebolag, hvilka aktier öfvertagits af Trollhätte

kanals ombyggnad..................

Till Trollhätte kraftverk omföres den del af köpeskillingen för hotell Utsikten, som gäldats af anslaget för kraftstationens anläggning.....................

Kapitalbehållning vid årets slut..............

10,000: —

84,000:

19,259: 39

407,931: 73

kronor 1,743,709: 18

Anläggningskostnader.

Egnahemsområdet å Hjulkvarn m. m.

Kostnader t. o. in. år 1909 ................... .

1910 års kostnader för anläggning af vägar och afloppsledningar m. m. .

. . 69,673: 06 . . 25,840: 29

Summa kronor 95,513: 35

Egnahemsområdet å Sylte Kronogården.

Kostnader t. o. m. år 1909 ..........

1910 års kostnader för väg- och planeringsarbeten

1,110: 55 1,474: 40

Summa kronor

2,584: 95

Industriområdet å Stallbacka.

Kostnader t. o. m. år 1909 ................

Förskotterad ränta å lån för anläggningar å industriområdet . . 1910 års kostnader:

Väganläggningar m. m.................

Ordnande af plan vid den provisoriska lastkajen.....

Anläggning af järnväg.................

Byggnader för stenkrossverk.............

Diverse kostnader..................

21,975: 09 16: 67

21,991: 76

. 11,109: 66 . 2,287: 75 . 16,498: 71 . 3,321: 43 438: 58

33,656: 13

Summa kronor 55,647: 89

Resultat af rörelsen under året.

Fonden A och byggnadslånemedlen.

Inkomster:

Tomträttsafgifter......................

Arrenden för jordegendomar och jordområden .... 2,840: 06 Tomtarrenden och hyror för bostadslägenheter .... 7,990: 25 Försäljning af sand, ved m. m. . . .

Räntor.............

Räntor å byggnadslån å 4V2 % . . .

Räntor å i bank innestående lånemedel

1,474: 60

1,985: 94

6,541: 86

19,358: 11

8,535: 54 1,395: 20

fJd>30: 74    30,763: 45

Driftkostnader:

Rabatter å inlösta köpeskillingsreverser.......

Omkostnader för utarbetande af regleringsplan för vissa

statens områden vid Trollhättan........

Tillsyn öfver de privata byggnadernas uppförande, upprättande af tomtkartor m. m..........

Diverse utgifter................ .

Underhåll och tillsyn af grusgropar vid Hoijum m. m. Ersättning till arrendatorn Frans Andersson för utbetalda skatter.................

Landtmäterikostnad................

Annonskostnader m. m...............

Till riksgäldskontoret inbetald ränta å lån......

864: 81

355: —

2,000: —

181: 96

3,342: 85

480: — 2,470: 61 266: 44

3,401: 77

6,559: 90

12,933: 33    22,895: —

Öfverskott kronor

7,868: 45

Tillkommer:

Värdet af under året försålda tomter . .

. . 39,727: 23

TROLLHÄTTE FASTIGHETSFÖRVALTNING.

Detta belopp redovisas sålunda:

Andel i inbetalning till riksgäldskontoret af ränta å köpeskillingen för från Nya

Trollhätte kanalbolag inköpt egendom................

Egnahemsområdets å Hjulkvarn m. m. anläggningskostnader under året ....    25,840: 29

Ökning af fonden A:s nettobehållning

9,795: 62

11,959: 77

Summa kronor 47,595: 68

Fonden Ars nettobehållning: vid årets början . . .

Ökning

kr. 342,238: 09 »    11,959: 77

vid årets slnt

kr. 354,192: 86

Fondens ofvan angifna andel i ränteinbetalningen till riksgäldskontoret motsvarar årets inkomster af arrenden, räntor m. m

19,358: 11

med afdrag för motsvarande utgifter

9,930: 74    29,288: 85

6,559: 90

12,933: 33    19,493: 23

Kronor

9,795: 62

Fonden B.

Inkomster:

Arrenden och hyror.........

Tomträttsafo-ifter...........

o

Försåldt virke m. m..........

Arrenden för industritomter å Stallbacka Räntor å i bank innestående medel . .

5,423: 61 88: 46 1,920: 59 5,575: — 582: 86

13,590: 52

Driftkostnader:

Reparationer och underhåll af husbyggnader m. m. å Arvidstorp,

Hälltorp, Vår vik och Stall backa..............

Diverse arbeten å västra stranden af Göta älf vid Trollhättan . . .    2,107: 82

3,755: 77 101: 65 429: 05 2,000: —

Vård af skogarna.................

Diverse utgifter..................

Underhållskostnader för industriområdet å Stallbacka . . Till statskontoret inbetald ränta å lån........

Tillkommer:

Värdet af under året försålda tomter

Detta belopp redovisas sålunda: Revers å ogulden köpeskilling Anläggningskostnader .... Minskning af fonden B:s skuld

1,822: 61

10,216: 90

Öfverskott kronor

Summa kronor

3,373: 62

2,986: 24

6,359: 86

945: —

3,441: 24 1,973: 62

Summa kronor 6,359: 86

■o

TROLLHÄTTE FASTIGHETSFÖRVALTNING.

Fonden B:s skuld vid årets början

Afgår:

kronor 43,928: 44

Industriområdets å Stallbacka anläggningskostnader . . Egnahemsområdets å Sylte Kronogården anläggningskostnader » Minskning under året enligt ofvanstående

Fonden B:s skuld vid årets slut......

. . kr. 21,991: 76 1,110: 55 1,973: 62

25,075: 93

kronor

18,852: 51

Diverse fastigheter m. m.

Lägenheten

Holmen.

Aktier i Holmens tegel-bruks-a.-b.

Hemmanet

Slätthult.

Hotell

Utsikten.

Inkomster:

Arrendemedel . .

Hyror.....

Räntor . . . . . Diverse inkomster

840: —

730: 08

787: 18

62: 44

170: —

Summa kronor

G2: 44

787: 18

1,010: —

730: 08

Driftkostnader:

Underhålls- och reparationskostnader m. m.

kronor

Öfverskott ( + ) eller brist (—) kronor

42: 29

709: 01

1,850: 81

+ 20: 15

+ 787: 18

+    300; 99

- 1,120: 73

Balans från år 1909    ............

Till Trollhätte kanals ombyggnad har omförts

- 20: 15

+ 4.097: G0 — 4,884: 78

— 2,316: 58

Balans till år 1911 kronor

- 2,015: 59

— 1,120: 73

Sammanställning af Trollhätte fastighetsförvaltnings öfverskott för året.

Fonden A och byggnadslånemedlen .

Fonden B ............

Lägenheten Holmen........

Aktier i Holmens tegelbruks aktiebolag

Hemmanet Slätthult.........

Hotell Utsikten...........

7,868: 45

3,373: 62

20: 15

787: 18 300: 99

12,350: 39 — 1,120: 73

Suinma kronor

11,229: 66

DIYEESE VATTENFALL OCH FASTIGHETER INOM ÅLFSBOBGS SAMT GÖTEBORGS OCH BOHUS LÅN.

Till denna grupp hafva hänförts de i nedan intagna uppställning angifna och under styrelsens förvaltning ställda fastigheter i Alfsborgs samt Göteborgs och Bohus län, hvilka icke ingå i det sammanhängande fastighetskomplexet vid Trollhättan.

Det är att märka, att arrendeafgift för kronans fastigheter vid Vargön utgått endast för tiden till den 25 mars 1910, då Trollhätte kraftverk var i stånd att tillhandahålla Yarg-öns aktiebolag kontraherad kvantitet elektrisk energi. Enligt gällande aftal med bolaget skall nämligen arrendeafgift för fastigheterna utgå endast till dess kraftverket kan påbörja energileveransen, hvarefter arrendeafgiften ersättes med den aftalade afgiften för energien. Denna sistnämnda ingår gifvetvis bland kraftverkets inkomster.

Räkenskapsutdrag.

Balans-räkning.

Vid årets början.

Vid årets slut.

Tillgångar.

Landerierna Fredrikslund och Källshagen (inköpta 1907):

Fastigheter....................

Fordringar....................

Hemmanet Sjöboda (inköpt 1907):

Fastighet....................

Fordringar....................

Egendomen Fridhem (inköpt 1909)...........

År 1908 inköpta fastigheter: vid Vargön:

Fastigheter............ . .......

I hank innestående medel...........

vid Inlands pappfabrik och Lilla Edets pappersbruk:

Fastigheter..................

I bank innestående medel...........

115,000: — 2,554: 79

117,554: 79

115,000: — 4,108: 22

119,108: 22

46,000: -121: G5

46,121: 05 50,300: —

47,495: 46 236: 25

47,731: 71 51,376: 20

j 3,090,000: — 1,221: 54

3,090,000: —

3,091,221: 54

3,090,000: —

7,550,000: —

48,239:32, 7,598,289: 32

7,550,000: -48,080: 14

7,598,080: 14

Skulder.

Summa

10.903,487: 30

10.906,296: 27

Disponibla medels konto:

Behållna inkomsten af:

Fredrikslund och Ivällshagen . .

Hemmanet Sjöboda.......

De år 1908 inköpta fastigheterna:

vid Vargön........ .

* Inlands pappfabrik . . .

2,554: 79 121: 65

4,108: 22 236: 25

1,221; 54 48,239: 32

52,137: 30

48,080: 14

52,424: 61

Kapitalbehållning- kronor

10,851,300: —

10,853,871: 66

Disponeradt kapital.

Kapitalbehållning vid årets början............

Lyftade anslag för ersättande af omkostnaderna för inköp af:

Hemmanet Sjöboda (år 1907)............

Egendomen Fridhem (år 1910)...........

Kapitalbehållning vid årets slut.............

kronor 10,851,300: —

1,495: 46 1,076: 20

kronor 10,853,871: 66

Resultat af rörelsen under året.

Fastigheterna Fredrikslund, Källshagen, Sjöboda och Fridhem.

Inkomster.

Fredrikslund och Källshagen.

Hemmanet

Sjöboda.

Egendomen

Fridhem.

Arrendemedel och hyror Diverse inkomster. . .

1,963: 59 58: 02

610: -

3: -

1,058: 99 1,226: 08

Driftkostnader.

Summa kronor

2,021: 61

618: -

2,285: 67

Underhålls- och reparationskostnader

kronor

Öfverskott ( + ) eller brist (—) kronor

468: 18

498: 40

3,357: 67

Balans från år 1909

+ 1,553: 43 4- 2,554: 79

+ 114: 60 + 121: 65

-    1,072: —

-    5,131: 06

Balans till år 1911 kronor

+ 4,108: 22

+ 236: 25

- 6,203: 06

Fastigheter vid Vargön. Inkomster:

Arrendemedel Räntor . .

14,215: — 482: 31

14,697: 31

Driftkostnader:

Diverse kostnader

18: 43

Öfverskott kronor

Behållning från år 1909

14,678: 88 1,221: 54

Summa kronor 15,900: 42

hvilket belopp under året inlevererats till statskontoret.

Arrendemedel Räntor . . .

Fastigheter vid Inlands pappfabrik och Lilla Edets pappersbruk.

Inkomster:

95,000: — 351: 32

95,351: 32

Driftkostnader:

Diverse kostnader

10: 50

Öfverskott kronor

Behållning från år 1909

95,340: 82

48,239: 32

Till statskontoret hafva inlevererats Disponibel behållning till år 1911

Summa kronor 143,580: 14

. . . kronor

95,500:

Sammanställning af årets öfverskott från diverse vattenfall och fastigheter inom

Älfsborgs samt Göteborgs och Bohus län.

Landerierna Fredrikslund och Kallshagen

Hemmanet Sjöboda .........

Fastigheter vid Vargön.......

Fastigheter vid Inlands pappfabrik och Lilla Edets pappersbruk . . 95,340: 82 Egendomen Fridhem . ........................

1,553: 43 114: 60

14,678: 88

111,687: 73 — 1,072: —

Summa kronor 110,615: 73

UTGÅENDE BALANS-BÄKNING,

i sammandragen form.

Tillgångar.

Skulder.

Kapitalbehållning.

Trollhätte kanalverk........

»    kraftverk.........

»    fastighetsförvaltning . . . .

Diverse vattenfall och fastigheter inom Älfsborgs samt Göteborgs och Bohus

4,926 307: 26 16,175,931: 46 2,209,104: 27

240,217: 53 635,044: 78 465,395: 09

4,686,089: 73 15,540,886: 68 1,743,709: 18

län

10,906,296: 27

52,424: 61

10,853,871: 66

Summa kronor | 34,217,639: 26    1,393,082: 01

32,824,557: 25

TROLLHATTE KANALS OMBYGGNAD.

Sedan 1909 års riksdag anslagit 22,800,000 kr. för anläggning af en ny farled mellan Vänersborg och Göteborg i hufvudsaklig öfverensstämmelse ined ett af styrelsen för Troll-hätte kanal- och vattenverk afgifvet förslag, fastställde Eders Kungl. Maj:t den 21 jan. 1910 af vattenfallsstyrelsen öfverlämnad definitiv plan för ifrågavarande farledsanläggning äfvensom plan för arbetenas bedrifvande under år 1910. I sammanhang därmed ställde Eders Kungl. Maj:t till vattenfallsstyrelsens förfogande dels återstoden af de för år 1909 för farled sanläggningen af Riksdagen anslagna medel, dels hela det för år 1910 anvisade anslaget, 3,000,000 kronor.

Vattenfallsstyrelsen anhöll därefter hos Eders Kungl. Maj:ts befallningshafvande i Älfs-borgs samt i Göteborgs och Bohus län om tillstånd att vidtaga alla de anläggningar och åtgärder, som erfordras för utförande af farledsarbetet i enlighet med den fastställda planen. Genom gemensamt utslag den 22 juni 1910 hafva Eders Kungl. Majrts beinälde befallningshafvande lämnat vattenfallsstyrelsen tillstånd att utföra alla de för farledens ordnande erforderliga åtgärder, som kunna på annans rätt inverka, men till hvilka vederbörande ej lämnat sitt samtycke, i sammanhang hvarmed vissa föreskrifter af Eders Kungl. Maj:ts befallningshafvande meddelats, öfver berörda utslag hafva emellertid besvär i vissa delar anförts såväl af vattenfallsstyrelsen som af vissa enskilda parter; och äro dessa besvär nu beroende på Eders Kungl. Majrts pröfning.

Genom nådigt bref den 18 juni 1910 har Eders Kungl. Majrt vidare, med bifall till därom af vattenfallsstyrelsen gjord framställning, fastställt sådan ändring af förenämnda för farledsanläggningen fastställda plan, att den nya slussen vid Brinkebergskulle må gifvas visst ändradt läge. Tillstånd till utförande af det sålunda förändrade slussläget har af Eders Kungl. Majrts omförmälda befallningshafvande meddelats i utslag den 9 mars 1911.

Arbetena för kanalombyggnaden hafva under året fortsatts å skilda platser i och utmed farleden. Närmare redogörelse för arbetets fortgång kommer, såsom ofvan angifvits, att inom kort af styrelsen öfverlämnas till Eders Kungl. Majrt. Här nedan lämnas därför endast en kortfattad redogörelse för hvad under året hufvudsakligen åtgjorts.

Arbetena hafva bedrifvits med en arbetsstyrka, som under året vuxit från 100 till era

1,080 man.

Under året har den noggranna sektioneringen med borrning och pejling fortsatts och

afslutats.

Då det var af vikt att såvidt möjligt söka hindra spekulationen från att drifva i höjden priset å de markområden, som måste tagas i anspråk för kanalombyggnaden, har frågan om markförvärf varit föremål för synnerlig uppmärksamhet. Expropriationsstämningar hafva uttagits på åtskilliga markägare utmed Karls graf samt i oeh invid Trollhättan äfvensom å sträckan nedanför Trollhättan. Förvärf af mark genom godvillig öfverenskommelse har skett dels vid Karls graf, dels vid Holmens tegelbruk, dels vid Torpa tegelbruk, dels ock vid Lilla Edet, och underhandlingar i syfte att få till stånd godvillig öfverenskommelse äro på åtskilliga håll inledda. Lösen för byggnaderna å de tomter i Trollhättan, som erfordras för kanalen, har under året erlagts i öfverensstämmelse med värdering enligt 1909 års riksdags särskilda beslut. Vid denna värdering hafva ersättningarna bestämts till belopp, som i afse-värd grad öfverstigit de lösenbelopp, som skolat utgå med tillämpning af föreskrifterna i de arrendekontrakt, som afslutats angående ifrågavarande tomter.

Vissa inventarier hafva efter värdering af sakkunnige öfvertagits från kraftstations-byggnaden vid Trollhättan. Dessutom hafva anskaffats ett enskopigt muddervcrk, en mudder-elevator, undervattenssprängningsmaskineri samt diverse pråmar äfvensom 4 nya elektriska kranar, en kabelbana, 3 nya luftkompressorer, elektriska motorer m. m.

Byggnadsarbetena, som hafva varit uppdelade å 8 afdelningar, hafva utförts i nedan angifven utsträckning.

Af delning I (Vänersborg—Göta älf vid Bommen).

Förrådsbyggnader, 2 st. baracker och ett marketenteri äro uppförda och elektrisk hufvud-ledning anlagd.

Muddringen i Karls graf, angående hvars utförande afslutats kontrakt med firman Gunnerson & Elzelingen, blef under året till stor del utförd.

Damm är byggd strax nedanför Gropbron för att vintertid kunna afstänga och urtappa

Karls graf.

I kanalen vid Brinkebergskulle har utförts en del mindre schaktningsarbeten, och vid den nya slussen hafva arbeten med bergsprängning och jordschaktning pågått alltsedan juni månad.

Afdelnmg II (Bommen—Föreningsgatan i Trollhättan).

Förrådsbyggnader hafva uppförts. Elektriska hufvudledningar hafva framdragits.

I Stallbackakanalen har verkställts en del jord- och bergschaktningsarbeten ofvan

vattenytan.

Muddring med kanalverkets mudderverk har pågått vid järnvägsbron samt mellan densamma och landsvägsbron.

Lhndervattenssprängning med nyanskaffad bergsprängningsmateriel igångsattes på samma sträcka i juli månad.

Af delning III (från Föreningsgatan till och med öfversta slussen vid Trollhättan).

Förrådsbyggnader hafva utförts. Elektrisk hufvudledning har byggts för denna af-delning och afdelning IV.

A kanalsträckan nedanför landsvägsbron (= bergkanalen) kunde under vintern endast den nedanför Olidan liggande delen aftappas, och där drefvos arbetena natt och dag, så länge kanaltrafiken var afstängd. Bergsprängningsschakt hafva dessutom upptagits i den nya kanalsträcka, som ligger helt vid sidan af den nuvarande kanalen, samt å ställen, där stora öfvervattensskärningar förekomma, hvarjämte jordschaktnings- och bergsprängningsarbetena i den öfversta slussen igångsatts och bedrifvits i stor omfattning.

O

Af delning IV (fr. o. m. höljan nedanför öfversta slussen vid Trollhättan till Akersström). Förråd är inredt i byggnader, som förvärfvats genom inköp af den fastighet, å hvilken Holmens tegelbruks aktiebolag bedrifvit sin rörelse. Fyra baracker och ett marketenteri hafva uppförts med virke från de byggnader, som förut begagnats för motsvarande ändamål vid kraftstationsanläggningen. 1 slusstrappan hafva de stora jordschaktnings- och bergsprängnings-arbetena satts i full gång samt fångdammen för nedre portkammaren i nedersta slussen, där berget ligger tämligen djupt under vattenytan, påbörjats.

A af delningarna V (Akersström—Ström) och VI (leden förbi Ström) har intet byggnadsarbete utförts.

Afdelning VII (Ström—Röda berget).

Undervattenssprängningen på en sträcka af c:a 2,5 km. vid och ofvanför Röda berget har utlämnats på entreprenad till Aktiebolaget skånska cementgjuteriet, som i oktober igångsatte arbetet.

Afdelning VIII (Röda berget—Göteborg).

Om muddringen mellan Kungälf och Bohusbanans bro är likaledes kontrakt upprätta dt med Aktiebolaget skånska cementgjuteriet, som i september 1910 påbörjat förberedande arbeten såsom invallningar af upplagsplatser m. m.

Räkenskapsutdrag.

Balans-räkning.

Yid årets början.

Tid årets slut.

Tillgångar:

Fastigheter .................... . .

Anläggningskostnader..................

Materialicr.......................

Inventarier.......................

Aktier i Holmens tegelbruks aktiebolag, efter afskrifning af bekommen utdelning m. m. . . ............

Kassa-konto......................

I bank innestående medel................

Fordringar .......................

21,483: — 74,671: 08 13: 20 5,576: 77

101,744: 05

18,523: 95

744,335: 77 ' 1,504,964: 30 147,443: 21 579,265: 96

28,715: 22

3,004,724: 52 3,947: 55 147,124: 04 23,446: 32

Summa

120,268: —

3,179,242: 43

Skulder:

Vattenfallsstyrelsen...................

Trollhätte kanal- och vattenverk.............

Dobitcrings-konto....................

Diverse arrendatorer..................

» kreditorer...................

Resterande ogulden köpeskilling för fastighet, inköpt från K. A. Bndén.................... .

Disponibla medels konto:

Räntor, arrenden, hyror m. m..............

20,261: 05

6: 95

20,268: —

11,898: 93

58: 25 620: 83 22,879: 73

3,000: —

30,784: 69

69,242: 43

Kapitalbehållning' kronor

100,000: -

3,110,000: —

Disponeradt kapital.

Kapitalbehållning vid årets början Tillkommer:

Under året lyftade anslagsmedel Lägenheten Holmen, öfverförd från Trollhätte fastighetsförvaltning .    »

Kapitalbehållning vid årets slut

kr. 100,000:

»    3,000,000: —

10,000: —

. kr. 3,110,000:

PORJUS KRAFTVERKSBYGGNAD.

Med bifall till därom af Eders Kungl. Maj:t framställd proposition (n:r 119) beviljade 1910 års riksdag till uppförande af en elektrisk kraftstation vid Porjusfallen i Stora Lule älf och i sammanhang därmed anläggning af järnväg mellan Gellivare och Porjus samt för öfriga erforderliga åtgärder i och för införande af elektrisk drift å bandelen Kiruna—Riksgränsen ett anslag af 21,500,000 kronor, hvaraf 4,915,000 kronor för år 1910 samt 2,650,000 kronor för år 1911. Genom nådigt bref den 15 juli 1910 har Eders Kungl. Maj:t därefter uppdragit åt vattenfallsstyrelsen att utföra ifrågavarande kraftstationsanläggning vid Porjusfallen, för hvilken kostnaderna, enligt hvad af nyssnämnda nådiga proposition framgår, beräknats uppgå till 10,983,000 kronor, däri inberäknade kostnaderna för trefas-ledningar till Gellivare och Kiruna, afsedda för leverans af elektrisk energi till nämnda platser. I nyssnämnda belopp ingår däremot icke kostnaden för den för järnvägsdriften afsedda delen af kraftstationens elektriska utrustning, hvilken del skall utföras genom järnvägsstyrelsens försorg. Efter fram- * ställning af vattenfallsstyrelsen i underdånig skrifvelse den 26 sept. 1910 har Eders Kungl. Maj:t genom nådigt bref den 8 okt. samma år af det för år 1910 beviljade anslaget ställt 1,415,000 kronor till vattenfallsstyrelsens förfogande.

Sedan ägaren af lU mantal Porjus n:r 1 i Jokkmokks socken i slutet af december 1909 undertecknat ett köpeaftal, hvarigenom han, under förutsättning af Eders Kungl. Maj:ts godkännande, till kronan försålde ett område om 95 hektar utmed Porjusfallen för en köpeskilling af 20,000 kronor, godkände Eders Kungl. Maj:ts genom nådigt bref den 21 januari 1910 nämnda aftal och anvisade i samband därmed de belopp, som erfordrades för gäldande af köpeskillingen och för bestridande af de med köpet i öfrigt förenade kostnader. För-värfvandet af nämnda område, hvilket i förteckningen öfver afsöndrade lägenheter införts under beteckningen Fallstrand n:r 1, var nödvändigt för att den planerade kraftstationsan-läggningen skulle kunna bringas till utförande. Efter köpet är kronan ägare till samtliga strandområden utmed Porjusfallen. Öfriga delar af stränderna tillhörde nämligen redan kronan såsom ägare af kronoparkerna Råneträsk i Gellivare socken och Pakko i Jokkmokks socken. Med bifall till därom af vattenfallsstyrelsen gjord framställning förordnade Eders Kungl. Maj:t genom nådigt bref den 18 november 1910, att vissa områden af nämnda krono-parker skulle från och med den 1 januari 1911 öfverflyttas från domänstyrelsens till vattenfallsstyrelsens förvaltning.

Vattenfallsstyrelsen igångsatte redan i augusti månad arbetena med kompletterande undersökningar och mätningar vid byggnadsplatsen för upprättande af arbetsritningar, hvar-efter byggnadsarbetena togo sin början i oktober.

Vid årsskiftet utgjorde arbetsstyrkan c:a 350 man utom forkarlar.

Följande arbeten hafva under året utförts:

Transportväsendet till Porjus har organiserats i samband med den af järnvägsstyrelsen utförda järnvägen Gellivare—Porjus, hvilken under året delvis fullbordats.

För kraftverksbyggnaden har provisoriskt framdragits ett spår på den nöjaktigt afjäm-nade marken och öfver de under vintern bäriga myrarna till en punkt, belägen cirka 8 km. från Porjus. Från nämnda punkt är anlagd en provisorisk väg till Porjus, och vid etapp-linien äro dessutom utförda nödiga förråds-, stall- och öfverliggningsrum.

Rikstelefonlinie mellan Gellivare och Porjus är anlagd.

För att möjliggöra uppförandet af bostadsbyggnader i nödig utsträckning har igångsatts en ganska omfattande skogsdrifning och anlagts ett mindre sågverk. Baracker för cirka 200 man hafva iordningställts, och flere voro vid årskiftet under byggnad liksom äfven marketenterier, befälsbyggnad, kontorsbyggnad och sjukstuga. Det med pionierarbetena sysselsatta folket har bott i provisoriska timmerkojor.

För generering af elektrisk ström under byggnadstiden är uppförd en provisorisk ångkraft-central för 275 hk., hvarjämte provisorisk vattenkraftstation för ytterligare G00 hk. är påbörjad.

För att möjliggöra användningen af bergborrmaskiner har en luftkompressoranläggning utförts. A de större sprängningsarbetena infordrades entreprenadanbud, men voro de af sådan beskaffenhet, att vattenfallsstyrelsen funnit sig föranlåten besluta arbetenas utförande under egen arbetsledning. De hafva sedan utlämnats på s. k. arbetskontrakt till arbetslag. Under året hafva sålunda bergsprängningen för intaget och ett sänkschakt för den blifvande tilloppstunneln påbörjats.

Räkenskapsutdrag,

Balans-räkning.

Yi(l årets slut.

Tillgångar:

Fastighet:

20,323: 70 170,634: 86 10,823: 90

201,782: 46 19,708: 84 298,712: 68 275: 34

Lägenheten Fallstrand n:r 1...............

Anläggningskostnader ....................

Materialier och inventarier .................

I Bankaktiebolaget Stockholm—Öfre Norrland innestående medel

Fordran af vattenfallsstyrelsen...............

Öfriga fordringar......................

Summa

520,479: 32

Skulder:

Disponibla medels konto:

Räntor å i bank innestående anslagsmedel

155: 62

520,828: 70

Kapitalbehållning' krouor

Disponeradt kapital.

Under året lyftade anslag:

500,000: —

n:r 1, afsöndrad från ¹U mantal Porjus . . 20,323: 70

för anläggning af en elektrisk kraftstation vid Porjusfallen för inköp af lägenheten Fallstrand

Kapitalbehållning vid årets slut kronor 520,323: 70

SAMMANSTÄLLNING AF STATENS VATTENFALLSVERKS KAPITALBEHÅLLNING.

SAMMANSTÄLLNING AF STATENS VATTENFALLSVERKS

KAPITALBEHÅLLNING.

Vid årets början.

Vid årets slut.

Irollhätte kanalverk..............

kraftverk..............

fastighetsförvaltning.........

Diverse vattenfall och fastigheter inom Alfsborgs samt Göteborgs och Bohus län........

Trollhätte kanals ombyggnad..........

Porjus kraftverksbyggnad............

Vattenfall och fastigheter, inköpta för elektrisk drift å statens järnvägar.............

Diverse vattenfall och fastigheter........

4,434,953: 30 13,456,178: 78 1,697,060: 20

4,686,089: 73 15,540,886: 68 1,743,709: 18

4,775,758

150,000

c?

CO '

4,775,758: 33 151,650: 77

Summa kronor

35,465,250: 61    41,382,290: 05 '

Underdånigst

B. YILH. HANSEN.

ERIK FRISELL. ERNST HAGELIN.

C. J. MAGNELL. AUG. HERLENIUS.

M. Munek af Rosenschöld.

Stockholm den 30 maj 1911.

.. 4

|

Biblioteka PK

J.X.58

11911/4

'

■ -l

v

\

t-

1

Biblioteka Politechniki Krakowskiej

100000315074